
از سوی وزارت راه و شهرسازی انجام شد
تحویل فهرست دوم متقاضیان تایید شده وام 

اجاره به شبکه بانکی
 دومین فهرســت از متقاضیان تایید شــده دریافت وام ودیعه مسکن از 

سوی وزارت راه و شهرسازی به شبکه بانکی تحویل شد.
 تاکنون حدود ۲۰۰هزار نفر برای دریافت وام ودیعه مســکن در ســامانه 
طرح های حمایتی وزارت راه ثبت نام کرده اند و پالیش متقاضیان درحال 
انجام است. کســانی که سال گذشــته این وام را دریافت کرده اند، امسال 
در اولویت دریافــت وام قرار ندارند و برای همین تاکید شــده اســت که 

مستاجران مشمول شرایط در سامانه ثبت نام کنند.
سهمیه وام اجاره امســال ۴ برابر ســال پیش و به میزان ۴۰ هزار میلیارد 
تومان است که فقط به مستاجرانی که قرارداد آنها در سال ۱۴۰۱ منعقد 
شده است داده می شود. همچنین، تمام قراردادهای اجاره باید دارای کد 

رهگیری باشند در غیر این صورت از سوی سامانه رد خواهند شد.
علاوه بر این متقاضیانی که داوطلب دریافت وام ودیعه مســکن هستند 
و ثبت نام را انجام داده انــد اما هنوز پیامکی دریافت نکرده اند به ســامانه 
طرح هــای حمایتــی وزارت راه مراجعه کــرده و در بخش »مشــاهده 

درخواست« با ثبت کدملی، وضعیت خود را استعلام کنند.
در هفته گذشــته آخرین دســتورالعمل پرداخت وام ودیعه مســکن به 
مستأجران مشمول دریافت این تسهیلات تدوین و سهمیه هر بانک عامل 
نیز پرداخت شد.امســال به مســتأجران تهرانی ۱۰۰ میلیون تومان، در 
کلانشهرها ۷۰ و ســایر شــهرها ۴۰ میلیون تومان با بازپرداخت ۵ ساله 
اعطا می شود.اکنون سامانه وزارت راه و شهرســازی متقاضیان مشمول 
دریافت این وام را شناســایی و دومین فهرست از مستاجران تایید شده را 

به بانک های عامل معرفی کرده است.
بر اساس اعلام شــورای پول و اعتبار، ۴۰ هزار میلیارد عدد تخصیص داده 
شده برای پرداخت وام اجاره مســتاجران است؛ سال گذشته این رقم ۱۰ 

هزار میلیارد تومان بود اما فقط ۸.۵ میلیارد تومان آن پرداخت شد.
دلیل اینکه وام  ودیعه در سال گذشــته به طور کامل اختصاص نیافت نیز 
این بود که فقط از منابع بانک ها بود، اما امســال با تدبیر دولت این رقم از 
سرفصل اعتبارات حوزه مسکن تامین شده است و به همین دلیل بانک ها 

مقاومتی در پرداخت آن نخواهند داشت.

تسهیلات  چرا هوشمندسازی نظام مالیاتی به نفع مردم است

وشگاهی هزینه تراشی در  اجرای قانون پایانه های فر
خریدار  ســهم ناچیز درآمدهای مالیاتی 
در سبد درآمدهای دولت سبب شده است، 
درآمدهای دولت ناپایدار باشد و تورم ناشی 
از کســری درآمدهــای دولت، بر شــکاف 
طبقاتی و فقر دامن بزند و تورم مســتمر را 

میهمان سفره های ۸۵ میلیون ایرانی کند.
 با روی کار آمدن دولت سیزدهم و چیدمان 
اقتصــادی هیئــت دولت، کارشناســان و 
رســانه ها از تمرکز دولتمردان بر مســائل 

نظام مالیاتی، سخن به میان می آوردند.
برخی بابت افزایش احتمالی سهم مالیات از 
درآمدهای دولت آن هــم در مقطع کنونی، 
زبان به کنایه و انتقاد می گشــودند و برخی 
»اصلاح رویه های مالیاتــی ناعادلانه«، »به 
حداقل رســیدن فرار مالیاتــی« و »اجرای 
قوانیــن مالیاتی بر زمین مانــده« را به ویژه 
در تنگنــای کنونــی، ضــروری و عاجــل 

می دانستند.

 تعارف نظام مالیاتی با سوداگران، 
فشار مضاعف بر مودیان 

بررســی وضعیت نظــام مالیاتی از ســهم 
صفر یا بســیار ناچیز مالیات هایی همچون 
»مالیات بــر مجموع درآمــد«، »مالیات بر 
عایدی ســرمایه«، »مالیات بــر معاملات 
ســوداگرایانه« و »مالیــات بــر خانــه و 
خودروهــای تجملــی« در اقتصــاد ایران 
حکایــت دارد که بــا فضای غیرشــفاف و 

نامنسجم تبادلات مالی آمیخته شده است.
وضعیتی که از یک ســو موجب بروز فشــار 
مالیاتی بر دوش واحدهای تولیدی، کارگران 
و کارمندان دولت شــده و از ســوی دیگر، 
به واسطه فرار چشمگیر مالیاتی و بی توجهی 
به اجرای برخی پایه های مالیاتی، کســری 
بودجه و در نتیجه تورم مســتمر را میهمان 
ســفره های ۸۵ میلیون ایرانی کرده اســت.
به عبارت دیگــر، ســهم ناچیــز درآمدهای 
مالیاتــی در ســبد درآمدهــای دولت )که 
پیشینه تاریخی ناشــی از اتکا به منابع نفتی 
نیز دارد( ســبب شــده اســت، درآمدهای 
دولت ناپایدار باشــد و تورم ناشی از کسری 
درآمدهای دولت، بر شــکاف طبقاتی و فقر 
دامن بزند. این مهم اهمیت، ساماندهی فرار 
یا معافیت برخی فعالیت هــای اقتصادی از 

چتر مالیاتی را نشان می دهد.

مالیات به تولید ناخالص داخلی ایران 
فقط 4.2 درصد 

بر اســاس گــزارش معاونت بررســی های 

اقتصــادی اتــاق تهــران، ایــران جــزء 
اقتصادهایــی اســت که کمترین نســبت 
درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص داخلی 
را داراست، نســبت درآمدهای مالیاتی به 
تولید ناخالص داخلی ایــران در فصل بهار 
۱۴۰۰ حدود ۴.۲ درصد بوده که در مقایسه 
با رقم فصل مشــابه در سال قبل، با افت ۲.۴ 
واحد درصــدی همراه اســت.این در حالی 
است که به طور مثال این نسبت در انگلیس 
36 درصد، ترکیه ۲۴.9، آلمان ۴۴.۵، هند 
۱6.۸، ســوریه ۱۰.۷ و پاکستان ۱۱ درصد 
اســت. اعداد و ارقامی که به خوبی نشــان 
می دهد، در کنار مالیات ســتانی ناعادلانه 
و غیرهوشــمند، ســهم مالیــات در نظام 

اقتصادی ایران حداقلی و ناچیز است.

کاهش شکاف طبقاتی و کنترل تورم 
در نتیجه نظام مالیاتی کارآمد

در رابطه با اهمیت دستیابی به نظام مالیاتی 
کارآمد، محمدرضا یزدی زاده، کارشــناس 
مالیاتی، حجم عظیم اقتصــاد زیرزمینی را 
یکی از بزرگ ترین معضلات کشور دانست 
و اظهار داشــت: متأســفانه طی ســالیان 
متمادی به نحو شایســته به نظام مالیاتی و 
توانایی های این سیستم توجه نشده است. 
مالیات یک ابــزار فوق العاده مهم در هدایت 
اقتصادی، برخــورد با تورم های بخشــی، 
تعدیل های اقتصادی و تأمین درآمد دولت 
اســت.این کارشــناس مالیاتی افزود: اگر 

دولت به دنبــال کاهش شــکاف طبقاتی، 
انتقال ســرمایه ها از بخش غیرمولد به مولد 
و کنترل تورم اســت، باید به حوزه مالیات 
توجهــی ویژه داشــته باشــد. بزرگ ترین 
معضــل اقتصــادی در کشــور، ایجاد یک 
سیســتم تأمین مالی پایدار است، تا بتوان 
مملکت را از کســری بودجه و تورم زا بودن 

فعالیت های دولت خلاص کرد.

وعده وزیر اقتصاد برای اجرای کامل 
قانون پایانه های فروشگاهی

 احســان خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی 
و دارایی، نیز در خلال اخــذ رأی اعتماد از 
مجلس حین تشریح برنامه  ۱۰ بندی خود 
برای وزارت  اقتصاد، به اصلاح نظام مالیاتی 
اشــاره داشــت؛ در همین خصوص، یکی 
از برجســته ترین وعده های وزیــر اقتصاد، 
اجرای کامل قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان و تکمیــل آن مبتنی بر 
تفکیک حســاب های تجاری و غیرتجاری 
کشور بود.بدون تردید یکی از جنجالی ترین 
قوانین مالیاتی ســال های اخیر که وزرای 
اقتصاد و رؤســای ســازمان امور مالیاتی از 
اجرای قریب الوقــوع آن می گفتند، »قانون 
پایانه های فروشگاهی و ســامانه مودیان« 
اســت. قانونی که ۲۱ مهرماه ســال 9۸ به 
تصویب مجلس و اول آبان ماه همان سال به 

تأیید شورای نگهبان رسید.
به طور شفاف، قانون پایانه های فروشگاهی 

و سامانه مودیان، سیاستی در راستای رفع 
تبعیض مالیات ستانی از اصناف و واحدهای 
تجاری و همچنین بررســی شفافیت خرید 

کالا و خدمات از سوی این واحدها است.
این مهم به واسطه نظارت بر خط بر مبادلات 
مالی این واحدها و کاهــش دخل و تصرف 
مودیان و ممیزهای مالیاتی تدوین شــده تا 
صاحبان مشــاغل بر مبنای کیفیت و ارزش 

فعالیت های اقتصادی، مالیات بپردازند.
از طرفی، مبادله کالای قاچاق و زیرپله ای و 
نیز تخطی از پایه های دیگری نظیر مالیات 
بر ارزش افزوده را روشن می کند. قانونی که 
قاعدتاً مورد پذیرش و اســتقبال واحدهای 
معتبری که بــا افزایش مالیــات در دوران 
رکود مواجه می شــدند، می شــود و صدای 

فراریان مالیاتی را درمی آورد.
 هرگونه اصــلاح در نظام مالیاتــی و بانکی 
کشــور، با مقاومت و هزینه تراشــی برای 
مجریان همــراه خواهد بــود. مقاومتی که 
همواره درصدد منصــرف کردن دولت ها از 
تغییر وضع موجود اســت و میانه خوشی با 
شفاف سازی نظام اقتصادی، تحقق عدالت 
مالیاتی و اســتفاده از اطلاعات پولی و مالی 

برای مبنای محاسبات مالیاتی ندارد.

دلیلی ندارد مالیات همه اصناف با یک 
نسبت اضافه شود

یکی از مصادیق این مقاومــت، اعتراضات 
شــکل گرفته پیرامون محاســبه مالیات 

اصناف بر مبنای تراکنش های بانکی است؛ 
به گفته داود منظور، رئیس ســازمان امور 
مالیاتی، در ســال های قبل رئیس سازمان 
مالیاتی با رؤســای اصناف توافق می کردند 
که فعالان صنفی بر اســاس میزان مالیاتی 
که سال قبل پرداخت کرده اند با رشد ۸ تا 9 
درصدی، مالیات جدید را ارائه و اظهار کنند.

رئیس ســازمان امور مالیاتی معتقد است، 
عدالت در ایــن نوع مالیات ســتانی رعایت 
نمی شــد؛ چون برخی اصناف کــه درآمد 
مطلوب و سود بیشتری داشتند، باید مالیات 
بیشتری می دادند و در عوض برخی که سود 
کمتری داشتند، باید فشار مالیاتی کمتری 
را متحمل شــوند. بنابراین دلیلی ندارد که 
مالیات همه اصناف را به یک نسبت مثلًا ۱۰ 

درصد یا ۱۵ درصد اضافه کنیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی این را هم 
گفت که مالیات اصناف ۵ درصد کل درآمد 
مالیات کشــور اســت، در حالی که ســهم 
اصناف از اقتصاد کشــور بــالای ۴۰ درصد 
اســت؛ به عبارت دیگر بخــش خدمات ۵۰ 
درصد تولیــد ناخالص داخلی کشــور را بر 
عهده دارد که در بخش غیرشرکتی )اصناف 
و مشــاغل و واحدهای صنفــی(، 3۵ تا ۴۰ 
درصد نقش دارند در حالــی که مالیاتی که 

می دهند، فقط ۵ درصد است.
در همین رابطه، وحید شــقاقی شــهری، 
عضو هیئت علمی دانشــگاه ، شــفافیت را 
کلیــد کارآمدی نظام اقتصــادی می داند و 
می گوید: شفافیت مالیاتی در حوزه مشاغل، 
ســبب ارتقای نظام مالیاتی خواهد شــد 
و هر زمانی که نظام مالیاتــی با بهره گیری 
از سیســتم های هوشــمند دقیق تر شود، 

انحرافات نیز کاهش پیدا خواهد کرد.
این کارشناس اقتصادی تأکید می کند: باید 
همه وزارت خانه ها، مجلــس و قوه قضائیه در 
مســیر تحقق عدالت مالیاتــی و تغییر نظام 
سنتی مالیاتی به شیوه نوین با وزارت اقتصاد 
همراه شوند. عدم تحقق نظام جدید مالیاتی 
و هوشمند شدن فرآیند اخذ مالیات، به معنی 
ادامه فرار مالیاتی و پولشویی در کشور خواهد 
بود.آنچه مسلم است، تغییر وضعیت موجود 
در حوزه مالیاتی و بانکــی، مقاومت هایی به 
همراه خواهد داشت. مقاومت هایی از ناحیه 
صاحبان قــدرت و ثروتــی که بــا ابزارهای 
اداری و تبلیغاتــی بــه دنبــال جلوگیری از 
اجرای هرگونه اصلاحات و پذیرش بخشــی 
از درآمدهــای مالیاتی بابــت فعالیت های 

اقتصادی کلان و چشمگیرشان هستند.

رتبه چهارمی ایـران در تولید و مصرف گاز طبیعی جهان

وپا گاز مصرف کردند ایرانی ها به اندازه نصف کل قاره ار
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خانه  هنر   میرا

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:

متقاضیان نهضت مسکن 
آورده نیاورند، حذف می شوند

معاون سازمان بورس:

انتشار صورت های مالی 
سازمان بورس نقطه پایان ندارد

آخرین خبرها از زلزله هرمزگان

 84 مصدوم و ۵ فـوتی

 وزیر صنعت، معدن و تجارت:

و   ۹۸ درصد برنامه تولید خودر
محقق شده است
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رئیس جمهور در آیین رونمایی  از ٢۰٩ طرح صنعتی و معدنی:

پیش نویس سند جامع صنعت کشور 
در حال نهایی شدن است

اصلاحیه
درنوبت  آگهی مزایده عمومی فروش و واگذاری املاک شماره 
13-1401/9 اداره کل راه و شهرســازی استان گیلان به 
شماره شناسه 1342340 که در تاریخ 1401/01/11 در 
روزنامه خریدار منتشر شده است نوبت اول ذکر نگردیده 

است که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه
درنوبــت اول  آگهــی مناقصه عمومی یک مرحله ای شــرکت آب و 
فاضلاب خوزستان با شناســه آگهی 1345047 که در روزنامه روز 
شنبه 11 /1401/04 روزنامه خریدار منتشر شده است نوبت اول 
و تاریخ انتشــار این اگهی نوبــت اول 1401/04/11 و نوبت دوم 

1401/04/13   درج نشده است که بدینوسیله اصلاح می گردد.



جباری اعلام کرد

تماس تلفنی قالیباف با وزیر کشور برای پیگیری وضعیت مردم زلزله زده

رئیس جمهور در آیین رونمایی  از ٢۰٩ طرح صنعتی و معدنی:

پیش نویس سند جامع صنعت کشور در حال نهایی شدن است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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بازچابک سازی و نقش آفرینی سازمان های 
توسعه ای در تولید دانش بنیان

علی نبوی  بازچابک ســازی و احیای منابع مالــی قانونی ایدرو می 
تواند در کنار برنامه ریزی و تلاش حداکثری کارشناســانه و هم افزایی 
بین دســتگاهی بخش های فعال در عرصه دانش بنیان کشور  به نقش 
آفرینی بهینه و دستیابی هر چه بیشتر به اهداف این عرصه استراتژیک 

کمک اساسی کند.
در ســالی که »تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین« به عنوان راهبرد 
سال رهبر معظم انقلاب راه دستیابی به پیشرفت عادلانه و حل مشکل 
فقر عنوان شــده، فراهم آوری حداکثری زمینه ها و الزامات تحقق این 
راهبرد و جانمایی هر دســتگاه برای نقش آفرینی حداکثری و بهینه در 

اکوسیستم دانش بنیان کشور بیش از پیش ضرورت و فوریت می یابد.
در دنیای امروز عملا دانش مهمترین منبع جایگزین در مدیریت سنتی 
تولید شده است و  سخن گفتن از رشد فزاینده و سریع اقتصاد و صنعت 
دانش بنیان در جهان بــا اخبار و اطلاعات متفاوتی کــه از این روند در 

دسترس عموم قرار دارد بدیهی مکرر خواهد بود.
با نگاهی به نظام نــوآوری در ایران می توان ماموریــت هایی را در این 
فراگرد برای سازمان های توسعه ای تعریف کرد ، چرا که این سازمان ها 
به فراخور ذات و ماهیت خود در هر دوره  نقش های  متفاوت و متناسبی 

را برای کمک به توسعه ایفا کرده و می کنند.
سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو( به عنوان نخستین و 
قدیمی ترین سازمان توسعه ای کشور از جمله سرمایه گذاری و تسهیل 
گری در عرصه های خطرپذیر را به عنوان یک شــیوه مالوف در عمر ۵۵ 
ساله خود تجربه کرده اســت.ایدرو در راستای تلاش برای تحقق شعار 
ســال  یکی از میدان های نقش آفرینی خود را حوزه سرمایه گذاری در 
طرح های فناورانه می داند. اعم از اینکه بطور مســتقیم و  از طریق بازار 
سرمایه ایفای نقش نموده، یا با عاملیت صندوق نوآوری و شکوفایی در 

راستای مقررات اصل ۴۴ تسهیلگری انجام دهد.
نقش آفرینی در حوزه سرمایه گذاری تولید دانش بنیان  زمانی اهمیت 
بیشتری می یابد که با بررسی ســهم اقتصاد دانش بنیان از کل اقتصاد  

کشور به اعداد تک رقمی برخورد می کنیم.
در همین راســتا ایدرو همچنین ایجاد صندوق پژوهش و فناوری خطر 
پذیر را در برنامه های خود قرار داده اســت که می تواند به عنوان مشوق 
حمایتگرانه، انگیزه های لازم را در فعــالان تولید  دانش بنیان از طریق 

حمایت های مالی، تضمین خرید ، صدور ضمانت نامه و... افزایش دهد.
ایدرو به ویژه در بخش کمک به توسعه تجاری سازی تولید دانش بنیان 
در مواردی که شــرکت های نوآور تا مرحله نمونه نیمه صنعتی یا حتی 
صنعتی محصول رسیده باشند و در ســطوح بلوغ فناوری هفتم و بعدتر 
)TRL۷( که نیازمند هزینه کرد قابل ملاحظه ای اســت نقش خود را 
جانمایی می کند.تحولات در حوزه تولیــد دانش بنیان و ماهیت دانش 
در عصر کنونی بسیار پرســرعت و در حال ارتقای مستمر است. به طور 
طبیعی فعالیت در این میدان به همان میزان نیازمند سرعت و داشتن  

قدرت انطباق بالا  با چنین تحولات سریعی است.
ســازمان های توســعه ای باید همواره در حداکثر چابکــی و انعطاف 
)Agaility&Flexiblity( برای نقش آفرینی در عرصه های فعالیت 
خود باشند. وضع مقررات مختلف و رویه مستمر این ایجاد محدودیت 
های قانونی و آیین نامه ای برای ســازمان های توســعه ای  به ویژه در 
۱۵ سال اخیر  که از قضا جهان به ســمت اقتصاد دانش بنیان و پرتحول 
پیش رفته، در درون کشــور به شــدت از ضریب چابکی و انعطاف این 

سازمان ها کاسته است.
نگاهی که در آن عموم رویه های حاکم بر ادارات و دستگاههای اجرایی 
به ایدرو و سازمان های توسعه ای نیز تســری داده باعث وضع مقررات 
مختلف کاهنده چابکــی و انعطاف در ایدرو بــرای ایفای نقش خود در 
میدان پرتحول و پرسرعت تولید دانش بنیان شده است. لذا امروز بیش 
از پیش اصلاح ایــن محدودیت ها و رفــع محدودیتهای محیطی برای  

بازچابک سازی ایدرو ضروری می کند.
خوشــبختانه ظرفیت های لازم در خود قانون برای رفع این دست و پا 
گیری ها وجود داشــته که می تواند در قالب هم اندیشــی بخش های 
تخصصی در قوه اجرا و قوه تقنین با میزبانی ایدرو و تشریح چالش های 

این محدودیتها و ارایه پیشنهادات به رفع این مشکل جدی بیانجامد.
همچنین با عنایت بــه مطالب پیش گفتــه تامین منابــع مالی برای 
ســرمایه گذاری های بزرگ در تولید دانش بنیان کشور ضروری است. 
در حالی که قانونگــذار در تبصــره ۷ اصلاحی بند الف مــاده 3 قانون 
اجرای سیاســتهای کلی اصل ۴۴ با صراحت تکلیف مــی کند که ۷۰ 
درصد درآمدهای به دست آمده از فروش شرکت های تابعه به سازمان 
های توسعه ای مسترد شــود تا برای تکمیل پروژه های در دست اجرا، 
توسعه مناطق محروم و ایفای وظایف حاکمیتی در حوزه فناوری های 
پیشرفته و پر خطر اختصاص یابد، اما متاسفانه تاکنون بخش عظیمی 
از این منابع مالی به ایدرو بازگردانده نشــده است. حتی در خصوص آن 
بخش از واگذاری هایی حدفاصل ســال های ۸۲ تا ۸۷ که در چارچوب 
برنامه های سوم و چهارم توســعه بوده نیز بازگشــت ۵۰ تا ۷۰ درصد 
منابع به ســازمان های مادر تکلیف قانونی صریحی بوده که متاسفانه 
عمدتا اجرا نشده است. از رهگذر این مساله هزاران میلیارد ریال منابع 
قانونی این ســازمان توســعه ای تا کنون معطل مانده که می تواند هم 
اکنون کمک رسان جدی برای نقش آفرینی بهینه ایدرو در اکوسیستم 

صنعت و تولید دانش بنیان کشور تلقی شود.
کوتاه سخن اینکه ضرورت بازچابک سازی و احیای منابع مالی قانونی 
قدیمی ترین سازمان توسعه ای صنعتی کشور می تواند در کنار برنامه 
ریزی و تلاش حداکثری کارشناسانه و هم افزایی بین دستگاهی بخش 
های فعال در عرصه دانش بنیان کشور )از قبیل معاونت علمی ریاست 
جمهوری صندوق نوآوری شــکوفایی  وزارت علــوم  و غیره( به نقش 
آفرینی بهینه و دستیابی هر چه بیشتر به اهداف این عرصه استراتژیک 

کمک اساسی کند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:
گسترش روابط با کشورهای حاشیه خزر، فرصتی 

ویژه برای توسعه استان های شمالی
 عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی گفت:استان های 
شمالی کشور ظرفیت های زیادی برای گســترش روابط با همسایگان 
دریای خزر دارند و می توانند به قطب اقتصــادی در این منطقه تبدیل 
شوند.علی بابایی کارنامی با اشاره به نشست کشورهای ساحلی دریای 
خزر گفت: این نشست و گســترش روابط با کشورهای همسایه در این 

منطقه می تواند گامی مهم در خنثی سازی تحریم ها باشد.
نماینده مردم ســاری در مجلس شــورای اســلامی ضمن تمجید از 
اقدام دولت در گسترش روابط با همســایگان افزود: گسترش روابط با 
همسایگان و افزایش تراز تجاری با این کشورها از اقدامات مهم برای در 

مسیر خنثی سازی تحریم ها است.
بابایی کارنامی اظهار داشت: متاسفانه در سال های گذشته این ظرفیت 
مغفول واقع شده بود و تمام توجه دولت به کشورهای غربی بود لذا ملت 

ایران نتوانستند از این ظرفیت بزرگ بهره مند شوند.
وی خاطرنشان کرد:  استان های شمالی کشور ظرفیت های زیادی برای 
گســترش روابط با همســایگان دریای خزر دارند و می توانند به قطب 
اقتصادی در این منطقه تبدیل شوند.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی یادآور شد: درآمدهای ارزی حاصل از روابط اقتصادی 
با کشورهای همسایه می تواند در سال های پیش رو گشایش هایی را در 
حوزه اقتصادی برای ملت ایران به همراه داشــته باشد و ما نباید از این 
ظرفیت ها غافل باشیم و دولت همانطور که کار را به خوبی در این زمینه 

شروع کرده در ادامه نیز به همین مسیر با توان بیشتر باید ادامه دهد.

یادداشت

تریبون

ســهرابی بیان کرد: ایران در شــرایطی قرار است وارد 
بریکس شــود که ۲6 درصد اقتصاد جهانی را در سال 

۲۰۲۱ کشورهای عضو بریکس داشتند.
 عبدالله ســهرابی با اشــاره به موقعیــت ژئوپلیتیک و 
ژئواستراتژیک ایران در غرب آسیا گفت: ایران به دنبال 
احیای داشته های تاریخی خود اســت و در این راستا 
دولت تلاش می کند تمام شــعارهای خــود در طول 
انتخابات را محقق کند که یکی از مهم ترین آنها ارتباط 

با همسایگان با رویکرد اقتصادی است.
وی به مناســبات سیاســی و دیپلماتیک فعال دولت 
ســیزدهم اشــاره و بیان کــرد: ســفر رئیس جمهور 
تاجیکستان به ایران بعد از 9 سال، سفر رئیس جمهور 

ترکمنستان به کشورمان بعد از 6 سال، سفر 
رئیس جمهور ونزوئلا به تهران بعد از 6 سال، 
ســفر امیر قطر به تهران بعد از ۱۰ سال، سفر 
رئیس جمهور کشــورمان به عمان بعد از 6 
سال و سفر رئیس جمهور قزاقستان به ایران 
پس از 6 سال نشــان از فعالیت دیپلماتیک 

دولت سیزدهم دارد.
دســتیار وزیر امور خارجه در مصاحبــه تلفنی با رادیو 
گفت وگو بــا بیان اینکــه احیای شــبکه مویرگی راه 
ابریشــم با اتصال بــه کریدورهای شــمال به جنوب 
امکان پذیر است، تصریح کرد: در این راستا پیمان های 
منطقه ای در نشست با همســایگان در تحقق این مهم 

اهمیت بســیار زیــادی دارد.وی با تصریح 
بر اینکه همــه اقتصاددانان جهــان به این 
واقعیت اعتراف دارند که در ســال آینده قاره 
آسیا قدرت برتر اقتصادی جهان خواهد بود، 
اظهار کــرد: جمهوری اســلامی از مدت ها 
قبل برنامه ریزی کرده اســت به شبکه های 
اقتصادی و پیمان های فرامنطقه ای بپیوندد.

سهرابی با بیان اینکه ایران دارای استعدادهای فراوانی 
در حوزه کشاورزی، اقتصادی، صنعتی، دانش فکری و 
پیشرفت های علمی اســت، گفت: ایران با این توانایی 
و استعداد پیشنهاد پیوســتن به گروه بریکس را داده 
اســت. ۲۰ ســال پیش رهبر انقلاب در دیدار پوتین با 

ایشــان از ضرورت ایجاد یک اوپک گازی گفت و گروه 
بریکس یکــی از نمونه های ائتلاف ســازی های جدید 

بوده است.
دســتیار وزیر امور خارجه اشــاره کرد: ایران همانند 
پیمان شــانگهای قرار است به شــبکه گروه بریکس 
ملحق شود که بزرگ ترین اقدام فرامنطقه ای سیاست 
خارجی دولت سیزدهم اســت. ایران در شرایطی قرار 
است وارد بریکس شــود که ۲6 درصد اقتصاد جهانی 
را در ســال ۲۰۲۱ کشــورهای عضو بریکس داشتند. 
این کشــورها بیش از ۴۰ درصــد از جمعیت جهان را 
به خود اختصاص داده اند و این نشــان از استعدادها و 

ظرفیت های بسیار زیادی این کشور است.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: 
پس از اعلام نظر هیئــت تطبیق قوانیــن و مصوبات، 
دولت در مصوبه ای با افزایش حقوق مشــمولان قانون 
کار دستگاه های دولتی، متناسب با قانون کار موافقت 

کرد.
سیدنظام الدین موسوی در جمع خبرنگاران در پاسخ 

به ســوالی درباره نظر مجلس درباره میــزان افزایش 
حقوق کارکنان دستگاه های اجرایی که مشمول قانون 
کار هســتند، گفت: در این باره هیئت تطبیق قوانین 
مجلس پس از بررســی های فنی و حقوقی به افزایش 
حقوق مشــمولان قانون کار شــاغل در دستگاه های 

اجرایی متناسب با قانون کار رأی داد.

وی افزود: پیــش از این هیئت دولــت ضریب افزایش 
حقــوق کارکنان دســتگاه های اجرایی که مشــمول 
قانون کار هســتند را ۱۰ درصد اعلام کرده بود اما این 
مصوبه با ایراد هیئت بررســی و تطبیق مصوبات دولت 
با قوانیــن در مجلــس مواجه شد.ســخنگوی هیئت 
رئیسه مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: پس از این 

ایراد، دولت در مصوبــه ای در تاریخ ۱۸ خرداد تصویب 
کرد که افزایش حقوق کارکنان دســتگاه های اجرایی 
که مشــمول قانون کار هســتند، تابع قانون کار باشد. 
بنابرایــن برای این دســته از کارکنان دســتگاه های 
اجرایی، حداقل دســتمزد، ۵۷ درصد و ســایر سطوح 

دستمزد تا 3۸ درصد افزایش می یابد.

خارجه

حقوق

خریدار  نماینده مردم بندرلنگه از تماس 
تلفنی رئیس مجلس با وزیر کشور و رئیس 
جمعیت هلال احمر بــرای پیگیری آخرین 
وضعیت کمک ها به مردم مناطق زلزله زده 

هرمزگان خبر داد.
 احمد جباری با اشــاره به زلزله های شدید 
در اســتان هرمزگان، گفت: در اولین دقایق 
دیروز صبح، محمدباقــر قالیباف در تماس 
تلفنی که با من داشت، پیگیر وضعیت مردم 
این منطقه و نیازهای اساســی این مناطق 

شد.
وی افــزود: در ایــن تماس تلفنــی رئیس 
مجلس از بنده خواســت تــا پیگیری های 
لازم انجام شــود کــه در اســرع وقت همه 

دستگاه های خدمت رســان که در منطقه 
حضور دارنــد، بتوانند خدمات مــورد نیاز 

مردم را به آنها ارائه کنند.
نماینده مردم بندرلنگه، بستک و پارسیان 
تصریح کرد: رئیس مجلــس همچنین در 
تماس های جداگانــه با وزیر کشــور و نیز 
رئیس جمعت هلال احمــر تأکیدات لازم 
برای تســریع در انجام اقدامــات مربوط به 
اســکان اضطراری و موقت زلزله زدگان را 

انجام داد.
جباری ادامه داد: با توجه به گرمای شــدید 
و شــرجی بودن هوا در منطقه، مردم زلزله 
زده که محل زندگی شــأن تخریب شــده، 
باید هرچه سریع تر در کانکس های مجهز، 

اســکان داده شــوند و چــادر که اســکان 
اضطراری است به هیچ وجه در این شرایط 

آب و هوایی مناسب نیست.

وی با بیان اینکه هم اکنون دســتگاه های 
مختلــف خدمت رســان در مناطق زلزله 
زده مشغول ارائه خدمات مورد نیاز مردم 
منطقه هســتند، تاکید کرد: در این زمینه 
رئیس مجلــس تأکیــدات لازم را به وزیر 
کشــور و رئیس جمعیت هلال احمر انجام 
داده و بنده و ســایر نمایندگان استان نیز 
پیگیر این مســئله هســتیم تــا نیازهای 
مردم در ســریع ترین زمان ممکن برطرف 

شود.
نماینده مردم بندرلنگه، بستک و پارسیان 
گفت: رئیس مجلس از کمیســیون عمران 
مجلس نیز خواســته در ســریع ترین زمان 
ممکن بــا حضــور در منطقــه و بازدید از 

مناطــق زلزلــه زده و نظــارت میدانی بر 
اقدامات انجام شــده توســط دستگاه های 
خدمت رســان، گزارش فنی و نظارتی خود 

را به صحن مجلس ارائه کند.
جباری اضافه کــرد: رئیس مجلس از وزیر 
کشور و رئیس جمعیت هلال احمر کشور 
خواســت اقدامات لازم برای تهیه کانکس 
و دپوی آنهــا در مناطق مختلف کشــور 
را انجــام دهند تا در شــرایط بحرانی، در 
ســریع ترین زمان ممکن ایــن کانکس ها 
به مناطقی که دچار حــوادث غیرمترقبه 
می شوند، ارســال شــود و تاکید کرد که 
مجلس نیز آماده است اقدامات لازم را در 

این زمینه انجام دهد.

الحاق ایران به بریکس بزرگ ترین اقدام فرامنطقه ای سیاست خارجی دولت سیزدهم خواهد بود

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس:حقوق مشمولان قانون کار دستگاه های دولتی اصلاح شد

خریدار   رئیس جمهور از تهیه پیش نویس 
سند جامع صنعت کشور از سوی دولت پس 
از تاکید مقام معظم رهبری خبر داد و گفت: 
با مشورت کارشناسان پیش نویس خوبی در 
این زمینه تهیه شــده و در حال طی مراحل 

نهایی شدن است.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیســی در مراسم 
روز ملی صنعت و معدن بــا قدردانی از همه 
فعالان عرصه صنعت و معدن کشــور گفت:  
۱۲ ســال اســت که رهبر معظــم انقلاب 
اقتصــاد را محــور نامگذاری ســال ها قرار 
داده اند و در 6 ســال اخیر بر توجه به تولید 

تاکید ویژه داشته اند.
رئیس جمهور بــا بیان اینکــه تولید یکی 
از محورهــای اصلــی خلق قــدرت برای 
کشــور اســت، افــزود: دولــت مردمی به 
تبعیــت از تاکیدات مقام معظــم رهبری و 
ضرورت های توسعه اقتصاد کشور، حمایت 
از تولید، تلاش برای رفــع موانع پیش روی 
تولید و تاکید بر توســعه صادرات را وظیفه 
خود می داند.رئیســی فعــالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان را »افســران میدان تولید و 
خلق قدرت ملی« دانســت و اظهار داشت: 
دشــمن برای عقب  نگاه داشــتن کشور و 
ضعیــف کــردن مولفه های خلــق قدرت 
که تولیــد جزو مهمترین آنهاســت، تلاش 
می کند روند تولیــد را مختل و ضعیف کند. 
وظیفه مــا در برابر این تلاش هــا حمایت 
از تولیدکننــدگان و فعــالان اقتصادی به 
عنوان افســران این میدان اســت.رئیس 
جمهور تصریح کــرد: فعالیت در هر میدانی 
به طور طبیعی مشــکلات و ســختی هایی 
دارد و فعالان اقتصــادی و تولیدکنندگان 
باید بدانند که موفقیت در مســیر تولید به 
عزم و اراده پولادیــن، برنامه ریزی دقیق و 
تلاش مســتمر نیاز دارد.رئیســی با تاکید 
بــر ضــرورت توجه بیشــتر به گســترش 
فعالیت هــای دانش بنیان با هــدف ایجاد 
مشاغل و محصولات دانش     پایه خاطرنشان 
کرد: تولیدات دانش بنیان توانایی و ظرفیت 
رقابت پذیری بالاتــری در بازارهای جهانی 
و داخلی دارند.رئیــس جمهور با بیان اینکه 
روز ملی صنعت و معدن فرصت مناســبی 
اســت تا علاوه بــر قدردانــی از زحمات و 
تلاش هــای تولیدکننــدگان و فعــالان 
اقتصادی، مرور و بازنگری نیز به فعالیت ها و 
دستاوردهای این حوزه داشته باشیم، گفت: 
این جمع بهترین محل برای تشریح و تبیین 
آسیب ها و مشــکلات و نیز ارائه راهکارهای 

برون رفت از مشکلات و غلبه بر موانع است.
رئیســی خطاب به فعالان اقتصادی حاضر 
در مراســم با تاکید بر اینکه بــرای تبیین 
مشــکلات و ارائه راهکارها به این جلســه 
بسنده نکنید و تا رفع واقعی و نهایی مشکل 
پیگیر موضوع باشــید، افزود: پس از تاکید 
مقــام معظم رهبــری در دیدار بــا فعالان 
اقتصادی و تولیدکنندگان مبنی بر تدوین 
سند جامع صنعت کشور، دولت کارگروهی 
را مامور تهیه این ســند کرد که با مشورت 
کارشناسان پیش نویش خوبی تهیه شده و 

در حال طی مراحل نهایی شدن است.
رئیس جمهــور در ادامه تنقیــح قوانین و 
پرهیز از تصمیمات خلق الســاعه را از جمله 
اقدامات برای هموار شــدن مســیر تولید 
عنوان کرد و اظهار داشــت: آینده باید برای 
فعالان اقتصادی و صنعتی قابل پیش بینی 
باشــد تا بتوانند برای آن برنامه ریزی کنند 
و ضرورت این پیش بینــی پذیری پرهیز از 

اتخاذ تصمیمات خلق الساعه است.

 دولت باید تصدی گری های خود 
را در اقتصاد رها کند

رئیســی در ادامه با بیان اینکه قویا مدافع و 
موافق نظریه دولت چابک هســتم، تصریح 
کرد: دولــت باید تصدی گری هــای خود را 
در اقتصــاد رها کرده و در جایــگاه هدایت، 
حمایت و نظارت قــرار گیــرد. البته آقای 
فاطمی امین تشــخیص اولویت ها را نیز از 

مسئولیت های دولت عنوان کردند که نکته 
صحیحی است.

رئیس جمهور خاطرنشــان کــرد: میدان 
فعالیت باید به بخش خصوصی واگذار شود 
و دولــت از تصدی گری های خود کاســته 
و وزن نظارتــی و حمایتی خــود را افزایش 
دهد. چابک ســازی دولــت و جلوگیری از 
فربه شــدن و افزایش هزینه های دولت باید 
مدنظر همه نهادهــا و دســتگاه ها به ویژه 

دولت و مجلس شورای اسلامی باشد.
رئیسی تلاش برای نیل فعالیت های تولیدی 
به بهره گیری هــر چه بیشــتر از دانش ها 
و دســتاوردهای نویــن علمــی را از دیگر 
ضرورت های رونق تولید دانســت و اظهار 
داشــت: دانش اگر ضمیمه تولید و صنعت 
نشود، به شــکل پایان نامه در دانشگاه باقی 
می ماند. دانشــگاه باید کنار بازار، صنعت و 
معدن بیاید و در این زمینــه صنایع بزرگ 
و ســنگین باید بیــش از دیگــر صنایع و 

فعالیت های تولیدی مورد توجه باشند.
رئیس جمهور در ادامه بــا تاکید بر اهمیت 
افزایش کیفیت و بهره وری تولیدات داخلی 
افزود: هر تولیدکننده باید با بازتعریف مسأله 
افزایش بهره وری در عیــن حال راهکارهای 

کاهش قیمت تولید را نیز پیدا کند.

تولید کننده نباید ضرر کند، در حق 
مصرف کننده هم اجحاف نشود

رئیسی مسأله خام فروشی را از جمله دیگر 

موانع پیــش روی صنعت و تجارت کشــور 
عنوان کرد و گفت: باید نســبت به مســأله 
خام فروشی شــدیداً حســاس باشیم چرا 
که ایجــاد ارزش افزوده و اشــتغال در پرتو 

جلوگیری از خام فروشی میسر خواهد شد.
رئیس جمهــور در ادامه حمایــت از حقوق 
مصرف کنندگان را مــورد تاکید جدی قرار 
داد و تصریح کرد: حتمــا تولیدکننده نباید 
ضرر کند، اما در حق مصرف کننده نیز نباید 
اجحافی صــورت بگیرد و در میــدان تولید 

باید از مصرف کنندگان حمایت شود.
رئیســی مبارزه با فســاد را نیز یکی دیگر 
از مسائل بســیار مهم در رشــد و پیشرفت 
اقتصادی دانســت و گفت: پیشرفت و رشد 
اقتصادی در گرو مبارزه با مفاسد اقتصادی 
و ارتشا است. ساختارهای فســادزا باید به 
گونه ای اصلاح شــوند که حتــی اگر فردی 
قصد فســاد داشــت، زمینه بــرای او مهیا 
نباشــد.رئیس جمهــور نظــارت جدی بر 
تمامی فرایندهای اخذ مجوزها و تســهیل 
ســرمایه گذاری و تولید را از دیگر مصادیق 
مبارزه با فساد برشمرد و تصریح کرد: دولت 
هوشــمند یکی از زمینه های مهم مبارزه با 
فساد است و این مسأله باید به صورت جدی 
مورد توجه قــرار بگیرد چرا که ســامانه ها 
نقش بســیار مهمی در شفافیت و افشاگری 

فساد دارند.
رئیســی در ادامه بر ضرورت رعایت مسائل 
زیســت محیطی در فعالیت های اقتصادی 

تاکید کرد و گفت: باید فعــالان اقتصادی، 
تولیدکنندگان و صنعتگران مراقب باشند تا 
آلاینده ها به محیط زیســت و مردم آسیب 

نزنند.
رئیس جمهور توجه به رشــد تولید و رونق 
اقتصاد و تجارت را مصــداق امر به معروف 
دانست و اظهار داشت: شما تولیدکنندگان 
و صنعتگران تردید نکنید که تلاش شــما 
برای تولیــد قدرت در کشــور یک معروف 
بزرگ است و هر حرکتی در مسیر استقلال 
و تولید کشور تیری بر قلب دشمن است که 

مردم را امیدوار و دشمن را ناامید می کند.

در ملاقات با کشورهای همسایه شاهد 
اشتیاق تولیدات ایرانی هستیم

رئیســی در بخش دیگری از ســخنان خود 
به سیاست تعامل با همســایگان در دولت 
ســیزدهم اشــاره کرد و گفت: در سفرهای 
خارجــی و ملاقات با ســران کشــورهای 
همســایه شــاهد اشــتیاق به تولیدات و 
محصولات ایرانی هســتم. زمینه کار بسیار 
فراهم اســت و امیدواریم بتوانیم با دســت 
توانــای شــما و حمایت دولت، بخشــی از 
مشکل اقتصاد و اشتغال کشــور را برطرف 
کنیم.رئیس جمهــور مدیریــت را دارای 
موثرترین نقش در حرکــت و بالا بردن یک 
مجموعه دانســت و افزود: مدیــران باید با 
تلاش مضاعف مدیریت مانــدگار را صحفه 
تاریخ ثبت کنند؛ حق عقب گرد، توقف و در 
جا زدن نداریم، تنها راه پیش روی پیشرفت 

است.
پیش از ســخنان رئیس جمهور ســید رضا 
فاطمی امین وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
در ســخنانی با بیان اینکه در هر صنعتی که 
ورود کردیم بعد از چند ســال توانستیم در 
آن صنعت  به بلوغ برســیم، اظهار داشــت: 
بزرگترین داشــته های ما در مسیر توسعه، 

سرمایه انسانی ما بوده است.
وی با بیــان اینکه باید به قــدرت اقتصادی 
اول منطقــه تبدیل شــویم، تصریح کرد: با 
اطمینان می توانیم بگوییم اگر میان فعالان 
اقتصادی با سایر دســتگاه ها یک همدلی و 
انسجام وجود داشته باشد دستیابی به افق 

۱۴۰۴ قابل تحقق خواهد بود.
در این مراســم همچنین ۸ طرح در حوزه 
صنعت، معدن و تجارت به ارزش ۱۸ هزار و 
33۴ میلیارد تومان افتتاح و به بهره برداری 
رسید که 6 هزار و ۸۰۲ فرصت شغلی پایدار 

ایجاد خواهند کرد.
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رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور مطرح کرد
اخذ عادلانه تر مالیات و ارتقاء شفافیت اقتصادی 

در کشور با راه اندازی سامانه مؤدیان
 رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور: اگر ســامانه مؤدیان مالیاتی 
مورد بهره بــرداری قرار گیرد هم در اخذ مالیات هــا رویه عادلانه تری 
را خواهیم داشــت و هم شــفافیت خوبی در عرصــه اقتصادی ایجاد 

می شود.
مسعود میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص 
تأثیر بهره برداری و استفاده از ســامانه مؤدیان مالیاتی در کنترل تورم 
و کاهش خلــق نقدینگی اظهار کــرد: یکی از اصلی ترین ریشــه های 
تورم بحث نقدینگی و افزایش پایه پولی کشــور اســت، شما اگر درآمد 
مطمئنی داشته باشــید و مصارف خودتان را به خوبی کنترل کنید که 
درنهایت نیاز به افزایش برداشت و اســتقراض از بانک مرکزی نباشد، 
همین مسئله به خودی خود باعث کنترل بخش اعظمی از تورم موجود 

در کشور خواهد شد.
رئیس سازمان برنامه بودجه کشور تصریح کرد: علی القاعده درآمدهای 
مطمئن )اخذ مالیات بــا روش های مطمئن( با موضــوع بی انضباطی 
مالیاتی در دولــت مقابله خواهد کرد که این مســئله خودش ریشــه 

بسیاری از مشکلات کشور را رفع می کند.
او در پاسخ به این سؤال که آیا این سامانه در شفاف سازی اقتصاد کشور 
اثرگذار است، یا خیر؟ تصریح کرد: قطعاً تأثیر بسزایی در شفاف سازی 
اقتصاد کشور خواهد، شــما وقتی بتوانید مالیات را مدیریت و آن را به 
شــکل اصولی اخذ کنید درنهایت از فرار مالیاتی جلوگیری خواهید 
کرد که قطعاً کمــک حال خوبی برای شــفافیت در اقتصاد کشــور 

می شود.

میرکاظمی تصریح کرد: بســیاری از کســب وکارها بــا درآمدهای 
کلان در حال انجام اســت، ولــی دولت هیچ اطلاعــی از آن ندارد و 
مالیاتی هــم بابت آن پرداخت نمی شــود، در حالی که اگر ســامانه 
مؤدیان مالیاتی مورد بهره برداری قرار گیرد هم در اخذ مالیات ها رویه 
عادلانه تری را خواهیم داشت و هم شفافیت خوبی در عرصه اقتصادی 

ایجاد می شود.

وزارت اقتصاد اعلام کرد
ولی نقدینگی با کنترل ترازنامه  استمرار شیب نز

بانک ها و عدم استقراض از بانک مرکزی
 بر اساس آمار منتشر شده از ســوی وزارت اقتصاد نرخ رشد نقدینگی 
۱۲ ماهه منتهی به اردیبهشت امســال به 3۴.۷ درصد کاهش یافت که 
این امر نشان از استمرار شــیب نزولی نقدینگی و درستی سیاست های 

اعمالی دولت در این زمینه است. 
به گزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی، با اجرای سیاســت کنترل 
نقدینگی، رشــد پایه پولی از حدود ۴۲ درصد در تیــر ۱۴۰۰ به 3۱.6 
درصد در پایان اســفند ۱۴۰۰  کاهش یافت و نرخ رشــد نقدینگی هم 
از ۴۰.6 درصد در پایان ســال 99 به 36.3 درصد در پایان سال ۱۴۰۰ 

رسید.
سیاست کنترل نرخ نقدینگی در ســال ۱۴۰۱ هم دنبال شد به طوری 
که در دو ماهه اول امسال نرخ رشــد ۱۲ ماه منتهی به اردیبهشت ماه به 

3۴.۷ درصد کاهش یافت.
همچنین نرخ رشد نقدینگی در ۲ ماهه اول امسال در مقایسه با اسفند 
ماه سال گذشته فقط ۲.3 درصد رشــد داشته، این در حالی است که در 

دو ماهه اول سال گذشته نقدینگی رشد 3.6 درصدی را به ثبت رساند.
عدم دریافت تنخواه بودجه از بانــک مرکزی و کنترل خلق پول بانک ها 
از مهمترین دلایل روند نزولی رشــد نقدینگی در دو ماهه اول امســال 

بوده است.
بررســی گزارش عملکرد ماهانه بانک های بورســی در ســه ماهه اول 
امسال نشان می دهد رشد مانده تســهیلات اعطایی که یک مولفه مهم 
در اندازه گیری خلق پول بانک هاســت، نسبت به ســه ماهه اول سال 

گذشته افت قابل ملاحظه ای داشته است.
بانک هایی که در سه ماهه اول سال گذشــته رشدهای ۲۰ درصد و ۲۵ 
درصد در مانده تســهیلات اعطایی داشتند، در ســه ماهه اول امسال 
رشــدهایی منفی و یا تک رقمی در مانده تســهیلات پرداختی به ثبت 

رسانده اند.
این تفاوت قابل توجه در رشد مانده تســهیلات اعطایی به دلیل اعمال 
سیاست کنترل مقداری ترازنامه بانک ها از نیمه دوم سال گذشته بوده 
که به تدریج آثار آن بر عملکرد بانک ها و کاهش رشــد نقدینگی نمایان 

شده است.
مشروط شــدن اضافه برداشــت از منابع بانک مرکزی به ارائه وثیقه از 
جمله اقداماتی بود که دریافت اعتبار از بانــک مرکزی را برای بانک ها 
ســخت تر کرد، اما در کنار آن، سیاست کنترل رشــد ترازنامه بانک ها 
علاوه بر آنکه مانع از خلــق پول نامحدود بانکی شــده، موجب کنترل 
اضافه برداشــت بانک ها از منابع بانک مرکزی و افزایش انضباط پولی 

هم شده است.
نرخ تورم که در شــهریور ماه ۱۴۰۰ به رقم ۵9.3 درصد رسیده بود در 
پایان اردیبهشــت ۱۴۰۱ به ۴۱.9 درصد کاهش یافته اســت. باوجود 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بــرای واردات برخی کالاهای اساســی، در 
صورت اهتمام و استمرار سیاســت های کنترل نقدینگی و کنترل نرخ 
ارز به طور قطع در ماه های آینده شــاهد کاهش قابل توجه نرخ تورم در 

خواهیم بود.

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد
۱۵ تیرماه، آخرین مهلت ارایه اظهارنامه 

وده مالیات بر ارزش افز
ســازمان امور مالیاتی آخرین مهلت ارائه اظهارنامــه مالیات بر ارزش 

افزوده دوره بهار ۱۴۰۱ را روز چهارشنبه ۱۵ تیرماه اعلام کرد.
ســازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای اعلام کرد: از آنجائی که به موجب 
ماده )۱3( قانون مالیات بر ارزش افزوده مصــوب ۱۴۰۰/3/۲، تا زمان 
راه اندازی سامانه مودیان نحوه ارائه اظهارنامه های مالیاتی و رسیدگی 
به آنها حســب مقررات قانون مالیات بر ارزش افــزوده مصوب ۱3۸۷ 
می باشد، لذا مؤدیان محترم مالیاتی در اجرای ماده )۲۱( قانون مالیات 
بــر ارزش افزوده مصــوب ۱3۸۷، مکلف به تســلیم اظهارنامه مالیات 
بر ارزش افزوده و پرداخــت مالیات و عوارض متعلق بــه دوره مالیاتی 
بهار سال ۱۴۰۱ حداکثر تا پایان روز چهارشــنبه مورخ ۱۴۰۱/۴/۱۵ 

می باشند.
ضمناً حســب مصوبه مراجع قانونی، حکم ماده ۱۴ قانــون مالیات بر 

ارزش افزوده برای دوره مذکور جاری نمی باشد.

بازار

یک کارشناس بازار سرمایه به بازدهی ۱۲.۵ درصدی 
شاخص بورس در فصل بهار اشــاره کرد و گفت: وجود 
برخی از عوامل کنار یکدیگر نشــان دهنده آن اســت 
که بازار ســرمایه با وجود ریســک های زیــادی که به 
آن تحمیل می شود، همچنان بســتری مناسب برای 

سرمایه گذاری است.
»مهدی عبدی« به رونــد این روزهای معاملات بورس 
اشاره کرد و افزود: در حالی که فعالان بازار سرمایه پس 
از روزهای پرُ رونق انتهای ســال گذشــته و همچنین 
فروردین امسال، انتظار کســب بازدهی مناسبی را در 
سال ۱۴۰۱ می کشیدند، اما در ادامه شرایط به گونه ای 

دیگر رقم خورد.
وی اظهار داشــت: تحت تاثیر چنیــن اتفاقی بازدهی 
مناســب ۱۰.6 درصدی در فروردین ماه به ۴.۵ درصد 
در پایان اردیبهشت ماه محدود شد اما با ازدست رفتن 
۲.۵ درصــد از این بازدهــی در خردادمــاه، میانگین 
بازدهی ســرمایه گذاران در فصل بهار به ۱۲.6 درصد 

برسد. عبدی خاطرنشــان کرد: در نگاه اول 
ممکن است زمانی که به بازده ۱۲.6 درصدی 
به دســت آمده در فصل بهار توجه می کنیم، 
این اتفاق مطلوب به نظر بیاید، اما روند نزولی 
شاخص کل طی فصل بهار نشــان از نگرانی 
سرمایه گذاران نســبت به تحولات رخ داده 
در این بازار دارد کــه کاهش ارزش معاملات 

خرد و خروج پول حقیقی از بازار موید این ادعاست.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: وقفه در مذاکرات 
احیای برجــام، قیمت گذاری دســتوری محصولات 
شــرکت ها در داخــل، محدودیــت احتمالــی برای 
تولید شــرکت ها به دلیل قطعی بــرق و در نهایت افت 
قیمت های کامودیتی در بازارهــای جهانی که در پی 
سیاست های انقباضی شــدید بانک های مرکزی دنیا 
اتفاق افتــاد از اصلی ترین عوامل نگرانــی اهالی بازار 

سرمایه در ادامه سال ۱۴۰۱ است.
وی اظهار داشــت: هرچند با توجه به روند کاهشــی 

قیمت هــای جهانــی و محدودیت هــای 
متعدد شرکت های بورســی در زمینه تولید 
و صادرات محصولات )کــه عمدتاً کالا محور 
و صادراتی هســتند(، چشــم انداز مثبتی را 
به لحاظ بنیادی برای شــرکت ها ترســیم 
نمی کنــد، اما برخــی عوامل دیگر نشــان 
می دهد که بازار ســرمایه می تواند روزهای 

بهتری را تجربه کند.
عبدی با تاکید بر اینکه رشد نرخ ارز نیمایی نیز منجر به 
افزایش درآمد و سودآوری شرکت ها خواهد شد، گفت: 
از سوی دیگر قیمت ها در سایر بازارها به سیر صعودی 
خود در اثر تقویت انتظــارات تورمی ادامه می دهد، در 
این راســتا گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ 
تورم ماهانه خرداد سال جاری با ثبت رقم ۲. ۱۲درصد 
به بیشــترین میزان از ابتدای انتشار آن در ابتدای دهه 
۸۰ رسیده اســت.این کارشناس بازار ســرمایه با بیان 
اینکه نرخ تورم نقطــه به نقطه نیز با ثبــت رقم ۵. ۵۲ 

درصد بیشــترین میزان در مقایسه با سال های دو دهه 
گذشــته بوده اســت، افزود: دلیل اصلی افزایش تورم 
در خردادماه حذف ارز ۴۲۰۰ اســت، البتــه با توجه با 
شــاخص های کلان اقتصاد ایران همچنان با نرخ تورم 
بالا مواجه خواهد بود و سیاســت های دولت سیزدهم 

در جهت نزولی کردن نرخ تورم است.
وی ادامــه داد: بااین حال بازار ســهام نیز کــه از تورم 
رخ داده در بازارهــای مختلف عقب افتاده اســت، در 
نهایت می تواند با  اقبال ســرمایه گذاران و رشد در بازه 
میان مدت همراه شود.عبدی اظهار داشت:  با توجه به 
فصل برگزاری مجامع و تقسیم سود شرکت ها، قیمت 
ســهام حاضر در بازار رقیق تر شــده و پتانسیل رشد 

قیمت برای کوتاه مدت افزایش پیدا کرده است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: مجموعه این عوامل 
نشــان می دهد که بازار ســرمایه با وجود ریسک های 
زیادی که به آن تحمیل می شــود، همچنان بســتری 

مناسب برای سرمایه گذاری خواهد بود.

بورس در هفته ای که گذشــت همچنان شــاهد روند 
تدریجی خروج پــول از بازار بود. این در حالی اســت 
که افزایش حجمــی معاملات مســکن حاکی از ورود 

پول های جدید به بازار غیر شفاف دارد.
 معامله گران بازار سهام طی هفته ای که گذشت، شاهد 
پافشاری بســیاری از ســوی حقوقی های حامی بازار 
برای حمایت از شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهران و باقیماندن در کانال یــک میلیون و ۵۰۰ هزار 
واحدی بودند که به نظر می رسد به یک سطح حیثیتی 
برای مدیران منصوب وزارت اقتصاد در نهاد ناظر بازار 
سرمایه تبدیل شده است. ســطحی که با ریزش های 
مداوم اکنون به زمان آغاز کار دولت سیزدهم در مرداد 

ماه پارسال رسیده است.
خبر از سرگیری دوباره مذاکرات هســته ای، در اوایل 
هفته گذشــته و انتظار بــرای حصول توافــق پس از 

گذشت بیش از یک دهه در پایتخت میزبان 
جام جهانی فوتبال اگرچه دوباره امید بخش 
بود اما اغلب حقیقی ها با نگاه به حجم و ارزش 
واقعی معاملات خرد سهام در بازار همچنان 
از هــر گونه خبــر مثبتی به عنــوان فرصت 

فروش استفاده می کنند.
در نهایت اما اعلام پایان گفتگوهای برجامی 

دوحه بدون حصول نتیجه و بازگشت مذاکره کنندگان 
به پایتخت های خود دوباره ســایه فضای توأم با ابهام و 

سرگردانی را بر بازار سنگین تر کرد.
در بازار مســکن اما گزارش ها از تداوم رشــد قیمت ها 
حکایت دارند. براســاس آمارهای اعلام شده از سوی 
بانک مرکزی، متوسط قیمت آپارتمان در این بازار در 
پایان سه ماهه اول امسال با رشــد بیش از ۸ درصدی 
نسبت به اواسط بهار سال جاری، به قیمت ۴۰ میلیون 

تومان در هر متر مربع رسیده است.
در عین حال نرخ مســکن مهر پردیس نیز با 
رشد روبرو شــده و روی خط یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان معامله می شــود.جالب 
اینکه محاسبه نرخ استهلاک با ارزش فعلی 
این واحدهای مسکونی، هیچ جذابیتی برای 
ســرمایه گذاران بلند مدت نگر در مقایسه با 

بازار سرمایه ندارد.
با این همه اگر چه خروج بازار فروش و اجاره مســکن از 
کسادی و رونق حجم فروش از سوی برخی تحلیلگران 
عنوان می شود که به نظر می رســد یکی از مسیرهای 
مورد علاقه پول پس از خروج از بازار ســهام فعلًا بازار 
غیرشــفاف مســکن باشــد. بازاری که به زعم اغلب 

کارشناسان رد پای پول در آن گُم است.
قیمت جهانی کالاهای پایه یا به اصطلاح کامودیتی ها 

در بازارهــای بیــن المللــی نیز بــه دنبــال اجرای 
سیاست های انقباضی بانک های مرکزی دنیا از جمله 
فــدرال رزرو آمریکا، همچنــان با افُت ناشــی از غلبه 

فروشندگان مواجه است.
تداوم کاهش قیمت نفت خام بــرای اقتصاد ایران که 
دچار تشــدید تورم ناشــی از انتشــار پول های بدون 
پشتوانه و کســری بودجه ۵۰ درصدی دولت در کنار 
تحریم های فسادآور است نیز می تواند گران تمام شود.

در رأس ابهام های ناشی از سیاســت های پولی و البته 
مالی دولت، احتمال افزایش نرخ ســود بانکی و نگرانی 
سرمایه گذاران در تعمیق رکود در اقتصاد متورم ایران 
قرار دارد که همچنــان به جریان خروج پــول از بازار 
افزوده اســت. هرچند که به نظر می رسد تحقق چنین 
احتمالی با توجه به ظرفیــت کنونی جامعه ایرانی فعلًا 

بعید است.

بورس

بورس

خریدار   معاون ســازمان بــورس گفت: 
این سازمان در راســتای ارتقای شفافیت، 
صورت های مالی خود را در ســال گذشته 
برای نخستین بار منتشــر کرد که این رویه 
ادامه دار است و نمی توان نقطه توقفی برای 

آن لحاظ کرد.
 به نقل از بازار ســرمایه ایران، سال گذشته 
سازمان بورس و اوراق بهادار برای نخستین 
بــار صورت های مالی حسابرســی شــده 
خود را در اختیــار آحاد جامعه قــرار داد. 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در راســتای 
رســالت و مأموریت خود و مطابق با مصوبه 
شورای عالی بورس و اوراق بهادار، در جهت 
اصل شفافیت عملکرد مالی اش را در دید و 

قضاوت عموم مردم قرار داد.
در همین راستا، این ســازمان صورت های 
مالی تصویب شده سال ۱399 را در خرداد 

سال گذشته منتشر کرد.
حال با گذر یک ســال از این اتفاق، انتشــار 
صورت هــای مالی مربوط به ســال ۱۴۰۰ 
ســازمان بورس موضوعی اســت که برای 

فعالان بازار سرمایه مطرح شده است.
»حسن فرج زاده«، معاون اجرایی سازمان 
بــورس و اوراق بهادار با اشــاره به انتشــار 
صورت های مالی ســازمان بــورس و اوراق 

بهادار در ســال گذشــته برای نخستین بار 
گفت: در سال گذشــته، این اقدام یک گام 
موثر و جدی در راســتای ارتقای شفافیت 
ســازمان بورس به عنوان رکــن ناظر بازار 
ســرمایه بوده اســت. این اتفاق نیز در سال 

جاری و برای صورت هــای مالی ۱۴۰۰ این 
سازمان نیز حتماً رخ خواهد داد.

وی با بیان اینکه انتشــار صورت های مالی 
به روشــن کــردن منابــع و ظرفیت های 
ماموریت های ســازمان کمــک می کند، 

تصریــح کرد: ســازمان بــورس اگرچه در 
سال های گذشــته صورت های مالی خود را 
منتشــر نمی کرد، اما رویه روشن، شفاف و 
عاری از ابهامی را در انجام فعالیت های مالی 
خود داشــت.فرج زاده با بیان اینکه دریافت 

گزارش »مقبول از حســابرس« گواهی بر 
فعالیت های مالی شــفاف این سازمان طی 
ســال های فعالیت خود بوده است، اذعان 
کرد: دریافت این گزارش از سوی حسابرس 
حکایت از این دارد که این سازمان از قوانین 
و مقررات مالی و ســایر ضوابطی که چه در 
قوانین وجــود دارد و چه توســط مراجعی 
همچون شــورای عالی بورس بــه تصویب 

رسیده، پیروی کرده است.
این مقام ارشد ســازمان بورس با بیان اینکه 
انتشــار صورت های مالی سازمان بورس در 
ســال جاری نیز رخ می دهد، خاطرنشــان 
کرد: این اقدام پــس از تصویب صورت های 
مالی توســط شــورای عالی بورس، منتشر 
می شــود و این رویه در ســال های آتی نیز 
ادامه دار است و نمی توان نقطه توقفی برای 
آن لحاظ کرد.معاون اجرایی سازمان بورس 
با بیان اینکه در سازمان بورس برنامه هایی 
برای توسعه شــفافیت مالی در دست اقدام 
اســت، اظهار کرد: از آنجا که در ســازمان 
بورس نکتــه ای برای پنهان کــردن وجود 
ندارد و تمامــی فعالیت های این ســازمان 
روشــن و شــفاف اســت، بنابراین، تمامی 
اطلاعــات بــا قابلیت دسترســی عمومی، 

منتشر خواهند شد.

بازدهی ۱۲.۵ درصدی بورس در فصل بهار

پول های بورسی در بازار مسکن

 کاهش خریدهای هیجانی

وش توافقی ارز خ ارز با ابلاغ بخشنامه خرید و فر تثبیت نر
خریدار   عضو شورای عالی کانون صرافان 
ابلاغ بخشــنامه خریدوفــروش توافقی ارز 
عاملــی در تثبیت نرخ ارز در بازار دانســت 
و گفت: مدتی اســت که عرضه ارز بر تقاضا 
پیشــی گرفته و دامنه تغییــر قیمت ها به 

ثبات نسبی سه تا پنج درصد رسیده است.
۲6 خردادماه بانک مرکزی در بخشنامه ای 
به صرافی های مجاز سراسر کشور اجازه داد 
علاوه بر صادرکنندگان، نسبت به خرید ارز 
از همه اشــخاص حقیقــی و حقوقی با نرخ 
توافقی به منظور فروش به متقاضیان اقدام 

کنند.
این بخشــنامه از همان ابتدا مورد استقبال 
صرافان و صادرکنندگان قرار گرفت و آن را 
اقدام مناسبی برای کنترل بازار ارز و تامین 

ارز مورد نیاز افراد اعلام کردند.
حال با گذشته دو هفته از ابلاغ این بخشنامه 
به صرافی های سراسر کشور و اجرای آن در 
بازار ارز، عضو شورای عالی کانون صرافان در 
خصوص تاثیر این بخشنامه بر قیمت ارز به 
خبرنگار ایرنا، گفــت: مصوبه خرید توافقی 
ارز یکــی از مصوبات خــوب بانک مرکزی 

است.

کامــران ســلطان زاده افزود: در گذشــته 
مــا ممنوعیــت خریدوفــروش توافقــی 
ارز را داشــتم و بــر ایــن اســاس خیلی از 
صادرکننــدگان نمی توانســتند ارز خود را 
بفروشــند، اما با مصوبه اخیر بانک مرکزی 
مبنی بر خریــد ارز از همه اشــخاص، هم 
صرافی ها برای تعییــن قیمت خرید مختار 
هســتند و هم صادرکنندگان برای تعیین 
قیمت فروش اختیار دارنــد و می توانند ارز 

خود را بفروشند.
وی اظهار داشــت: با اجرای بخشنامه خرید 
ارز توافقی در نتیجه حجم بسیار زیادی ارز 
حاصل از صادرات کــه در چرخه صرافی ها 

وارد نمی شد، ورود کرد.
عضو شــورای عالی کانون صرافــان گفت: 
زمانــی کــه ارز از منابعی که در گذشــته 
وجــود نداشــت، وارد چرخــه معاملات 
صرافی ها می شــود، هــم صادرکننده ارز 
خود را می فروشد و هم صراف ارز را با قیمت 
دلخواه می خرد و آخر اینکه مردم می توانند 
ارز موردنیاز خود را تهیه کنند؛ در حالی که 
مردم پیش از این متقاضیــان تنها از طریق 
کارت ملی می توانســتند ارز مورد نیاز خود 

را تامین کنند.
این فعال بازار ارز ادامــه داد: با اجرای خرید 
و فــروش ارز با قیمت توافقی ســه دســته 
مصرف کننده ارز، واســطه ارز و فروشــنده 
ارز به این چرخه معامــلات صرافی ها ورود 
کردند و چرخــه کامل شــد و تبعات ابلاغ 
بخشــنامه نیز در هفته های گذشته آشکار 
شــد و خیل عظیمی از افراد بــا مراجعه به 
صرافی ها ارز مورد نیاز خــود را تهیه کردند 

و باعث کاهش قیمت ارز شد.
سلطان زاده اظهار داشــت: زمانی که افراد 
برای خرید ارز به صرافی ها مراجعه می کنند 
و صرافی ها نیز قیمت مناســبی را پیشنهاد 
می کنند، ناخودآگاه مردم ذهنشــان به این 
ســمت می رود که ارز در صرافی ها موجود 
اســت و هر زمان که بخواهنــد ارز دریافت 
می کنند؛ بنابراین از خرید احساسی پرهیز 

خواهند کرد که این اتفاق رخ داد.
وی ادامــه داد: زمانــی که نــرخ ارز توافقی 
شــد تعداد صادرکنندگانی که برای فروش 
ارز به صرافی ها مراجعه می کردند، بیشــتر 
شــدند و با اطمینان خاطر افــراد از تامین 
ارز، خریــدار کم شــد و در نتیجــه عرضه 

بر تقاضا پیشــی گرفت و ما شــاهد تعدیل 
قیمت بودیم و هجوم مــردم برای خرید در 
هفته های گذشته کاهش یافت و بسیاری از 
خریداران دست نگه داشته اند و فروشنده از 
خریدار پیشی گرفته است.عضو شورای عالی 
کانون صرافان با بیان اینکه اتفاقات و جریان 
سیاسی خارجی و وضعیت اقتصادی، تولید 
نقدینگی و تورم بر قیمت ارز تاثیرگذار است، 

تصریح کرد: با ابلاغ بخشنامه خریدوفروش 
توافقی ارز در کوتاه مدت شــاهد بودیم که 
افزایش نرخ ارز متوقف شــد و هفته گذشته 
تا قیمت ۲9 و 3۰ هزار تومان رسید و دامنه 
نوسان نرخ ارز کوتاه تر شــده است.سلطان 
زاده تاکید کرد: در هفته های گذشته دامنه 
نوسان نرخ ارز در بازار به ثبات قیمتی سه تا 

پنج درصد رسیده است.



معاون وزیر صمت خبر داد

بازگشت ۲۰۶۷ واحد صنعتی راکد در سال گذشته

 وزیر صنعت، معدن و تجارت:

و محقق شده است  ۹۸ درصد برنامه تولید خودر

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      1٢ تیر 14۰1    شماره 1۰86

نایب رییس کمیسیون صنایع:
دولت با انتزاع وزارت بازرگانی از صنعت، فقط یک 

وزیر به مجلس معرفی می کند
نایب رییس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه دولت در لایحه انتزاع بخش بازرگانی از وزارت صمت لحاظ کند 
که وزیر صنعت معدن و تجارت آقای فاطمی امین باشــد و به کار خود 
ادامه دهد، اظهار داشت: در این صورت دولت تنها یک وزیر برای وزارت 

بازرگانی برای کسب رای اعتماد به مجلس معرفی می کند.
علی جــدی اظهار داشــت: طبــق آیین نامــه داخلــی مجلس اگر 
وزارتخانه ای به دو بخش تقســیم شــود به دلیل تغییر ماهیت کاری 
وزارتخانه قبلی و تبدیــل آن به دو وزارتخانه بایــد دو وزیر جدید برای 

وزارتخانه های منتزع شده معرفی شود.

نماینده مردم شیروان در مجلس شورای اســلامی افزود :در این شرایط 
منعی برای معرفی مجدد آقای فاطمی امین بــرای وزارت صنایع وجود 
ندارد و دولت می تواند ایشان را مجددا برای تصدی وزارت صنایع به عنوان 
وزیر در شــرایط جدید معرفی کند و یک وزیر هم بــرای وزارت بازرگانی 
معرفی شود.نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهار داشت: 
با این وجود البته دولت می تواند در لایحه ای که برای انتزاع وزارت صنایع 
و معادن و بخش بازرگانی از یکدیگر ارائه می دهد این موضوع را هم لحاظ 

کند که می خواهد یک وزیر معرفی کند یا دو وزیر جدید.
وی خاطرنشان کرد: بدین ترتیب در صورتی که دولت بخواهد می تواند 
این موضوع را در لایحه انتزاع بخش بازرگانی از وزارت صمت لحاظ کند 
که وزیر صنعت معدن و تجارت آقای فاطمی امین باشــد و به کار خود 
ادامه دهد و دولت تنها یک وزیر برای بخش بازرگانی برای کســب رای 

اعتماد به مجلس معرفی کند.

افزایش ٢1 درصدی صادرات در بهار 14۰1
 جهش چشمگیر تجارت خارجی در دولت سیزدهم

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه از افزایش ۲۱ درصدی 
صادرات کشور در بهار ۱۴۰۱نســبت به بهار سال قبل خبر داد و گفت: 
یکی از نقاط قوت کارنامه دولت ســیزدهم در بخــش تجارت خارجی 
رقم خورده زیرا با آغاز به کار ایــن دولت، بازرگانی خارجی ایران جهش 
چشــمگیری پیدا کرده اســت.»هادی تیزهوش تابان« اظهار داشت: 
در سه ماهه نخست امســال نزدیک به 36 میلیون تن کالا به ارزش ۲۵ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار بین ایران و ســایر کشــورها تبادل شد که 

شاهد رشد ۱9.۵ درصدی تجارت خارجی کشور در فصل بهار بودیم.
وی افزود: سهم صادرات ایران از این میزان تجارت، ۲۷ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تــن کالا به ارزش ۱3 میلیــارد و 69 میلیون دلار بود که نســبت 
به بهار ســال قبل با افزایش ۲۱ درصدی همراه بوده است.رییس اتاق 
بازرگانی مشترک ایران و روسیه تصریح کرد: واردات ایران در این مدت 
نیز با هشــت میلیون و ۱۵۴ هزار تن به ۱۲ میلیارد و ۴6۴ میلیون دلار 

رسید که ۱۸ درصد نسبت به مدت مشابه افزایش داشته است.

پیشتازی بی سابقه صادرات نسبت به واردات در بهار 1401
تیزهوش تابان با بیان اینکه با پیشــتازی صادرات نسبت به واردات در 
بهار امسال، تراز تجاری کشــور را به مثبت 6۰۵ میلیون دلار رساند که 
این پیوستگی ســه ماهه برای ایران بی ســابقه بوده است، خاطرنشان 
کرد: در این مدت کشــورهای چیــن، عراق، ترکیه، امــارات و هند، به 
ترتیب پنج مقصــد اول کالاهای صادراتی ایران بودند و از ســوی دیگر 
کشــورهای امارات، چین، هند و آلمان به ترتیب پنج کشــور نخست 

تامین کننده کالاهای موردنیاز ایران در فصل بهار بودند.
وی با تاکید بر اینکه بخشــی از این رشــد می تواند به دلیل دیپلماسی 
اقتصادی دولت و عقد تفاهمنامه های همکاری اقتصادی و تجاری بلند 
مدت بوده باشــد، گفت: بخشــی دیگر نیز به دلیل رفع برخی از موانع 

صادراتی توسط دولت و سیاست های جدید ارزی بوده است.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با بیان اینکه همچنان برای 
توســعه اقداماتی باید انجام شــود و اصلاحات فراوانی صورت بگیرد تا 
فرآیند صادراتی کشور چابک شــود، تاکید کرد: ایجاد ثبات اقتصادی 
دیگر مقوله ای است که باید مدنظر قرار گیرد تا صادرکنندگان بتوانند 

برای انعقاد قراردادهای بلندمدت تجاری اقدام کنند.

شکستن رکوردهای تجارت خارجی با سیاست های
 دولت سیزدهم

تیزهوش تابان تصریح کرد: تغییر سیاســت های دولت ســیزدهم در 
تجــارت خارجی و اولویت دهی به همســایگان و کشــورهای منطقه، 
باعث شــد تا رکوردها در این بخش یکی پس از دیگری شکســته شود 
به طوری که در سال گذشــته با عبور ارزش تجارت خارجی از مرز ۱۰۱ 
میلیارد دلار، رکورد تاریخی کشور شکسته شد.وی افزود: علاوه بر این 
با نزدیک شدن صادرات غیرنفتی کشــور به ۵۰ میلیارد دلار نیز امیدها 
برای دســتیابی به اعداد و ارقام بالاتر افزایش یافت و دولت تلاش کرده 
اســت تا پروژه های جذاب اقتصادی در این بخش را معرفی شــود و از 

شرکت ها در زمینه مسائل تضمینی و حقوقی حمایت کند.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه تاکید کرد: تلاش شده 
تا با تغییر ادبیات صادراتی  شــرایط برای نفوذ بیشتر به بازارهای هدف 
فراهم شود و در تجارت با کشــورها، با اســتفاده از فرصت پلتفرم ها و 
اپلیکیشــن ها و ارتباط بــا شــبکه های توزیع و خرده فروشــی ها که 

ارزش افزوده بیشتری تولید می کنند، سود صادرات را بیشتر کند.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: وضعیت تجاری ایران با روسیه هم متاثر 
از تصمیمات کلان اتخاذ شــده توســط دولت خواهد بود و با توجه به 
تفاهمات صورت گرفته می توان رشــد و توسعه روابط تجاری دو کشور 

را پیش بینی کرد.
وی گفت: با توجه به اینکه کشور روســیه درگیر مسئله اوکراین است، 
نمی توان انتظار داشت که روند تجاری این کشور به مانند گذشته پیش 
رود و این احتمال وجود دارد که فدراسیون روسیه مطابق با مصالح ملی 
و نیازهای راهبُردی خود واکنش نشان دهد و این مسئله تاثیر خود را بر 

روند تجاری پیشین بر جای خواهد گذاشت.

تولید

 ایران و روســیه در سیزدهمین جلســه کمیته کاری 
حمل ونقل مشــترک میان دو کشــور درباره جزئیات 
انتقال ۱۰ میلیون کالای ترانزیتی از طریق مسیرهای 

کریدور شمال - جنوب )ایران( به توافق رسیدند.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، سیزدهمین کمیته 
کاری حمل ونقل جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون 
روســیه با حضــور »شــهریار افنــدی زاده« معاون 
حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی به عنوان رییس هیات 

ایرانی برگزار شد.
علاوه رییس ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، 
مدیران ســازمان هواپیمایی کشــوری، سازمان بنادر 
و دریانوردی، شرکت ســاخت و توســعه زیر بناهای 
حمل ونقــل کشــور  و بخــش خصوصــی فعــال در 
حمل ونقل دریایی و جاده ای در جلســات مشــترک 

کمیته حمل ونقل دو کشور حضور  داشتند.
در ایــن کمیتــه کاری کــه در روزهای ۷ و 
۸ تیرماه ۱۴۰۱ در شهر مســکو برگزار شد، 
پیرامون تمام موضوعات حمل ونقلی از جمله 
همکاری هــای ترانزیتی، ریلــی، جاده ای، 
دریایی بندری و هوایی بحــث و تبادل نظر 
شد و در پایان تشــریفات اجلاس به امضای 

»شــهریار افندی زاده« »دیمیتــری ازورف« معاون 
وزیر حمل ونقل روسیه رســید.مهم ترین موضوعات 
این اجلاس هدف گذاری بــرای انتقال ۱۰ میلیون تن 
کالای ترانزیتی از طریق مســیرهای کریدور شمال- 
جنوب بــود و دو طرف در مورد جزییــات آن به تفاهم 
رســیدند.بر این اســاس مقرر شــد ایجاد هاب های 
لجستیک برای افزایش ظرفیت انتقال کالای ترانزیتی 

در کریدور شــمال-جنوب خصوصاً در بنادر 
شــهید رجایی و چابهار با ســرمایه گذاری 

طرف روس انجام گیرد.
تعیین تکلیف اجرای پروژه های مشــترک 
ریلــی از جملــه برقی ســازی گرمســار 
اینچه بــرون و رشــت - آســتارا از دیگــر 

محورهای مذاکراتی در این اجلاس بود.
همچنین در خصوص روان ســازی و ایجاد تسهیلات 
برای رانندگان حمل ونقل جــاده ای، ایجاد هاب های 
لجســتیکی در بنادر ایران، ایجاد مقدمات لازم جهت 
سرمایه گذاری در بنادر دو کشور، بررسی امکان ایجاد 
شــرکت های مشترک کشــتیرانی و ســایر همکاری 
طرفین جهت افزایــش توان حمل ونقلــی با حمایت 
بخش خصوصــی در جهــت افزایش ظرفیــت برای 

صــادرات، واردات و ترانزیــت کالا توافقاتــی صورت 
گرفت.شایان ذکر است که دو طرف در مذاکرات خود 
بر لزوم تدوین برنامه اقدام مشــترک ظــرف یک ماه 
آینده و کنترل عملکرد وضعیت حمل ونقل دو کشــور 
برای تضمین تحقق هدف ۱۰ میلیــون تنی ترانزیت 
میان دو کشــور تاکید کردند.همچنین زمینه ســازی 
برای عبور زغال ســنگ روسیه از مســیر ایران به هند 
از درخواســت های طرف روس بود که جزییات آن به 
تفصیل مورد مذاکــره و تفاهم قــرار گرفت.همکاری 
مشترک در لایروبی ولگا، اســتفاده بیشتر از ظرفیت 
دریایی و بنــدری خــزر در کریدور شــمال جنوب، 
همکاری برای تامین واگن و لکوموتیو و افزایش تعداد 
پروازهای هفتگــی از دیگر محورهــای مهم اجلاس 

سیزدهم حمل ونقلی و ترانزیتی ایران و روسیه بود.

ترانزیت

خریدار  وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
از محقق شــدن 9۸ درصدی برنامه تولید 
خودروسازان در ســه ماهه نخست امسال 

خبر داد.
سیدرضا فاطمی امین در خاتمه مراسم روز 
ملی صنعت و معدن در جمــع خبرنگاران 
افزود: خوشــبختانه روند تولید خودرو در 

کشور به خوبی در حال پیشرفت است.
 وی بیان داشت: در سه ماهه نخست امسال 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 
قابل توجهی در تولید خــودرو و همچنین 
عدم تولید خودروی ناقص به ثبت رســیده 

است.
فاطمی امین خاطرنشان کرد: برنامه ای که 
امســال وزارتخانه از خودروســازان گرفته 
تولید بیش از ۱.۵ میلیون دســتگاه خودرو 
است که در بهار امسال 9۸ درصد آن برنامه 

محقق شده است.
وی ادامــه داد: همان طور کــه پیش تر نیز 
گفته شــد وزارت صمت برنامه ریزی کرده 
که در ســال ۱۴۰۱ قرعه کشــی خودرو را 
به تدریــج حذف کنــد، البته ایــن عبارت 
به درستی در برخی رســانه ها منتقل نشده 
و از ابتــدا نیز مقــرر نبوده که از آغاز ســال 
قرعه کشی حذف شــود، بلکه به تدریج و در 

طول سال این مهم اتفاق خواهد افتاد.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت اضافه کرد: 
برای حذف قرعه کشــی چند کار باید انجام 
شود که نخســتین آن ارتقای تولید است، 
زیرا عدم تعادل بین عرضه و تقاضا با عرضه 
9۰۰ هزار دســتگاهی در سال گذشته و در 
مقابل تولید تقاضــای بیش از یک میلیون و 
۵۰۰ هزار دستگاهی سبب شده که شکافی 

ایجاد شود و بازار خودرو متلاطم گردد.
وی اظهار داشــت: هر چه در ســال ۱۴۰۱ 
جلوتر می رویم تولید خودرو بیشــتر شده و 
این شکاف بین عرضه و تقاضا کمتر خواهد 

شد.
 فاطمــی امین خاطرنشــان کرد: امســال 
تولید تعداد بیشــتری از خودروی پژو ۲۰6 

در دستور کار است، همچنین خودروی تارا 
و شــاهین چهار برابر بیش از سال گذشته 

تولید خواهد شد.
وی خاطرنشــان کــرد: محــور دوم برای 
حذف قرعه کشــی، واردات خودرو است که 
آیین نامه آن طراحی شــده و بــه زودی در 
دولت مصوب خواهد شــد؛ بــرآورد ما این 
است که بخشــی از تقاضای موجود در بازار 

با انجام واردات پاسخ داده شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: در 
آیین نامه واردات خــودرو چند قید و قاعده 
گذاشته شده که نخستین آن وجود خدمات 
پس از فروش برای خودروهــای وارداتی و 
قید دیگر که مصوبه مجلــس نیز بود، لزوم 

انجام انتقال فناوری است.

مخالف عرضه خودرو در بورس
 کالا نیستیم

وزیر صنعت، معــدن و تجــارت ادامه داد: 
کارکرد اصلی بــورس کالا برای محصولاتی 

همچون فولاد، پتروشــیمی، گندم، ذرت 
و غیره است.وی خاطرنشــان کرد: مخالف 
عرضه خودرو در بورس کالا نیستیم، اما باید 
قواعدی وجود داشــته باشد تا کار به صورت 
درســت و اصولی انجــام شــود؛ در عرضه 
اخیر محصولات یکی از خودروســازان کار 
به درستی انجام نشده بود و بنابراین عرضه 

در بورس ملغی شد.
این عضو کابینه دولت سیزدهم گفت: چهار 
قیمت برای انواع خودروهــا وجود دارد که 
یکی از آنها قیمت تمام شــده خودروســاز 
اســت. فاطمی امین ادامــه داد: در برخی 
خودروها، قیمتی کــه تولیدکننده عرضه 
می کند پایین تر از قیمت تمام شــده است؛ 
بر اساس خودروســاز با زیان مواجه است و 
این مســاله برای اکثر خودروهایی که تیراژ 

بالایی دارند وجود دارد.
 وی خاطرنشان کرد: امســال با تعریف پنج 
مسیر برای کاهش قیمت تمام شده از سوی 
خودروســازان، قیمت ها کاهــش خواهد 

داشــت و انگیزه برای افزایش عرضه خودرو 
بیشتر خواهد شد.

لزوم مدیریت مصرف برق در سال جاری
فاطمی امین در ادامــه در خصوص قطعی 
برق صنایع بیان داشت: در سال های گذشته 
باید سالیانه سه هزار مگاوات سرمایه گذاری 
در عرصه برق انجام می شــد اما نشد، امروز 
در تلاشــیم تا قطع برق بــا کمترین زیان و 
کمترین فشــار بر واحدهای صنعتی انجام 

شود.
وزیر صمــت ادامــه داد: به طــور مثال در 
واحدهای مســتقر در شهرک های صنعتی 

این قطعی ها یک روز در هفته خواهد بود.
 وی گفت: این مساله و قطعی برق موجی در 
صنعت سیمان ایجاد کرد و قیمت هر پاکت 
ســیمان به طور کاذب به ۴3 هــزار تومان 
رســید، اما با تامین برق واحدهــا اکنون به 

کمتر از 36 هزار تومان کاهش یافته است.
فاطمی امین تاکید کرد: امسال کار ویژه ای 

در خصوص تولید بــرق نمی توان انجام داد 
و باید همین میزان بــرق موجود را مدیریت 
کنیم، اما در میان مدت و بلندمدت احداث 
بیش از ۱۲ هزار مگاوات نیروگاه از ســوی 

واحدهای صنعتی و معدنی آغاز شده است.
 وی همچنین در خصــوص اعتراض برخی 
اعضای زنجیره فــولاد به قیمت های تعیین 
شــده، یادآور شــد: اکثر ضرایب قیمتی در 
بورس کالا تعیین می شــود، بــا این حال با 
بورس کالا مذاکره کرده ایم تــا قیمت ها و 

ضرایب به صورت دقیق تر تعیین شود.
وزیر صمــت همچنیــن درخصوص پیش 
بینی رشد اقتصادی که آذر ماه پارسال شده 
بود، خاطرنشان کرد: این پیش بینی از محل 
فعال کردن ظرفیت های خالی اعلام شد اما 
در ادامه شــاهد بودیم قیمت های جهانی و 
همچنین قیمت های داخلی بــا تغییراتی 
همراه شــد؛ با این حال در تلاشیم با احیای 
ظرفیت های خالی واحدها و کارخانجات تا 

حدود زیادی این رشد محقق شود.
 وی بیــان داشــت: در هفت ماهــه پایانی 
پارسال یک هزار و 3۰۰ واحد صنعتی نیمه 

فعال و راکد فعال شدند.
وزیــر صمت تصریــح کرد: اگر مشــکلات 
مواد اولیه، ســرمایه در گــردش و بازار این 
واحدهای راکد حل و فصل شود بیش از ۵۰ 

درصد آنها مجدد فعال خواهند شد.
وی یادآور شد: همچنین 3۰ درصد واحدها 
به دلیــل مســائل و مشــکلات حقوقی و 
مدیریتی و نبــود صلاحیت فنــی و حرفه 
ای از ســوی مدیــران همچنین فرســوده 
شدن ماشــین آلات قابل فعال شدن و احیا 
نیســتند.وزیر صمت اضافه کــرد: مالیات 
بخش دیگری از مشــکلات واحدهای راکد 
را تشــکیل می دهد که در این زمینه مصوبه 
های خوبی گرفته شــده اســت و به تازگی 
مصوب شــده واحدها و شــرکت هایی که 
بدهی مالیاتی شان در ســتاد تسهیل و رفع 
موانع تولید مصوب شــود بدهی شان تا 6۰ 

ماه تقسیط شود.

خریــدار  معــاون وزیر صنعــت، معدن 
و تجــارت گفــت: یک هــزار و ۴33 واحد 
کارگاهــی کوچــک بــا اولویت اســتقرار 
شــرکت های دانــش بنیــان، واحدهای با 

فناوری برتر و صنوف تولیدی احداث شد.
»علی رســولیان« در پیــام تبریک خود به 
مناســبت فرارســیدن روز ملی »صنعت و 
معدن« افزود: در ســالی که از ســوی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی بــه »تولید؛ دانش  
بنیان، اشــتغال آفرین« مزین شده است، 
دهه تولید و تجارت ـ از یکم تیر روز اصناف تا 
دهم تیر روز صنعت و معدن ـ فرصت بسیار 
مغتنمی اســت تا ضمن گرامیداشــت این 
ایام، از تلاش های مجاهدانــه صنعتگران، 
معدنکاران و همه فعــالان عرصه کار، تولید 
و تجارت صمیمانه قدردانی کنیم و یک بار 
دیگر نشــان دهیم که این عزیــزان چگونه 
با همت، پشــتکار و صبوری، با وجود همه 
تحریم هــای ظالمانــه ایســتادند و ایران 
عزیزمان را به ســمت قله های پیشــرفت، 

افتخار و مقاومت هدایت کردند.
وی افزود: بی شــک به حرکــت درآوردن 
چــرخ صنعــت و تولید کشــور مســتلزم 
همت مجاهدانه و مدیریــت جهادی همه 
فعالان عرصــه تولید و تجارت اســت و در 
این راه خطیر، کســب موفقیت های بزرگ 
جهادگران عرصه تولید و تجارت، نشانه ای 
آشــکار از توســعه و پیشــرفت چشمگیر 
فرزنــدان عزیــز و تلاشــگر میهــن عزیز 

اسلامی مان است.
معاون وزیر صمت تاکیــد کرد: به طور قطع  
آن جایی که رهبر معظم انقلاب، کارآفرینی 

را »عبــادت« و کارآفرینــان را »عابدین« 
معرفی کرده اند، تکلیف ما حمایت از تولید 

و کارآفرینی همه فعالان اقتصادی است.
وی خاطرنشــان کرد: ســازمان صنایــع 
کوچــک و شــهرک های صنعتــی ایران 
به عنوان یکی از ســازمان های توســعه ای 
زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با تجربه بیش از 6 دهــه فعالیت در دو حوزه 
»ایجاد و توســعه زیرساخت های صنعتی« 
و »حمایــت از صنایع کوچک و متوســط« 
به خدمت رســانی به صنعتگــران و تولید 
کنندگان مســتقر در شــهرک ها و نواحی 

صنعتی کشور می پردازد.
رســولیان ادامــه داد: ایــن شــرکت مادر 
تخصصــی از طریق 3۱ شــرکت اســتانی 
تابعه خــود و با همــکاری دســتگاه های 
خدمت رســان، در سال گذشــته ۷۵ هزار 
میلیارد ریــال منابع مالی را بــرای تأمین و 
تکمیل زیرســاخت های شهرک ها و نواحی 
صنعتی کشــور اختصاص داد و نســبت به 
تأمین ۷۰۰ لیتر بر ثانیه آب، ۸۱۲ مگاوات 
بــرق، ۲3۸ کیلووات بــرق از منابع تجدید 
پذیر و ۴9۱ مگاوات برق از طریق مولدهای 
مقیاس کوچک، تأمین گاز، مخابرات و فیبر 
نوری به ترتیب برای ۲9، ۱۰ و ۲3 شــهرک 
و ناحیه صنعتی و ساخت و تکمیل 9 مدول 

تصفیه خانه فاضلاب اقدام کرد.
وی اضافه کرد: همچنین در ســال ۱۴۰۰، 
اخذ تخصیص یک هــزار و ۲۰۰ لیتر بر ثانیه 
پســاب تصفیه خانه های فاضلاب شــهری 
به منظور تأمین بخشــی از کسری آب مورد 
نیاز شــهرک ها و نواحی صنعتــی از وزارت 

نیرو پیگیری شــد که به انتقال ۲9۰ لیتر بر 
ثانیه پساب انجامید.

مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران گفت: افزایش 
ظرفیت بازچرخانی آب بــا پیگیری اجرای 
پروژه سامانه های اســتفاده مجدد از پساب 
تصفیــه خانه هــای فاضلاب شــهرک ها و 
نواحی صنعتی به میزان 3۵ هزار مترمکعب 
در روز، مشارکت در تأمین برق شهرک ها و 
نواحی صنعتی از طریق احداث پســت برق 
63 بــه ۲۰ کیلوولت و خطــوط انتقال برق 
پایین دســت مربوطه به تعداد 6۰ پست و 
ایجــاد و توســعه ۱66 هکتار فضای ســبز 
شــهرک ها و نواحی صنعتی و کاشت ۱۸۴ 
هزار اصله درخت، بخش دیگری از اقدامات 
زیرســاختی این ســازمان در سال گذشته 

بوده است.
وی یادآوری کرد: در سال ۱۴۰۰ همچنین 
تصویب ایجاد ۲6 شــهرک و ناحیه صنعتی 
جدیــد و توســعه ۲۰ شــهرک و ناحیــه 
صنعتی موجود تقاضا محــور و تخصصی، 

افزایش هشــت هزار و ۱۵۴ هکتار ســطح 
اراضی صنعتــی در اختیار برای اســتقرار 
واحدهــای صنعتی جدید در شــهرک ها و 
نواحی صنعتی و احــداث و تکمیل یک هزار 
و ۴33 واحــد کارگاهی کوچــک به منظور 
ایجاد و بهره برداری واحدهــای تولیدی با 
اولویت استقرار شــرکت های دانش بنیان، 
واحدهای با فنــاوری برتر و صنوف تولیدی 
در راستای پاســخگویی به نیاز و استقبال 
ســرمایه گذاران و کارآفرینان برای حضور 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی بــه انجام 

رسیده است.
رســولیان بیان داشــت: همچنین سازمان 
صنایــع کوچــک و شــهرک های صنعتی 
ایران از ابتدای دولت سیزدهم و در تکمیل 
برنامه های احیاء و بازفعال سازی سال های 
گذشــته، طرح »پایش واحدهای صنعتی 
غیرفعال« را با همکاری مشــاوران توانمند 
کلینیک های کســب و کار در سراسر کشور 
اجرا کرد، کــه در نتیجــه آن ۱۲ هزار و 6۷ 
واحد راکد شــامل 6 هــزار و ۸۱۴ واحد در 
داخل شهرک ها و نواحی صنعتی و پنج هزار 
و ۲۵3 واحد در خارج از آن ها شناسایی شد.

وی افزود: در سال ۱۴۰۰ راه اندازی مجدد 
۲ هزار واحد صنعتی راکد در داخل و خارج 
شــهرک ها و نواحی صنعتی در دستور کار 
ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران قرار گرفت که تا پایان ســال 
گذشــته، تعداد ۲ هزار و 6۷ واحد صنعتی 
غیرفعــال به چرخــه تولید بازگشــت که 
اشــتغالی افزون بــر 39 هزار نفــر را درپی 
داشــت. همچنین احیاء یک هــزار و ۵۴۸ 

واحد با اشــتغال زایی برای حدود ۲۸ هزار 
نفر، از جمله افتخارات دولت ســیزدهم از 
ابتدای آغاز به کار در شــهریور سال گذشته 

تا کنون بوده است.
معاون وزیر صمت تصریح کرد: این سازمان 
در ســال ۱۴۰۱ نیــز احیاء ۲ هــزار واحد 
صنعتــی غیرفعال دیگــر در داخل و خارج 
شهرک ها و نواحی صنعتی را در دستور کار 

خود دارد.
وی ادامــه داد: از ســوی دیگــر، در ابتدای 
اســتقرار دولت ســیزدهم، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مســوولیت اجــرای پروژه 
فعال سازی ظرفیت های  تولید در حوزه های 
صنعت، معدن و تجارت را به سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران واگذار 
کرد که در فاز نخســت اجرای آن و در یک 
افق چهار ســاله، برنامــه افزایش ظرفیت  
تولید ۱6 هــزار و ۵۰۰ واحــد صنعتی زیر 

ظرفیت در دستور کار قرار گرفته است.
ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران و شــرکت های استانی تابعه 
آن اکنون با دارا بودن ۵۰9 شــهرک و 33۵ 
ناحیه صنعتی و چهار منطقه ویژه اقتصادی 
درحال بهره  برداری، ۸۲ شــهرک و ناحیه 
صنعتی تخصصی، هفت شــهرک فناوری، 
۴۰ مرکــز خدمات فناوری و کســب و کار، 
۲ مجتمع فناوری اطلاعــات و خدمات نرم  
افزاری، 99 هــزار و ۱6۸ قــرارداد منعقده 
و بهــره  بــرداری از ۴9 هــزار و ۲۲۱ واحد 
صنعتی و ســه هزار و ۲۰۷ واحد کارگاهی، 
زمینه اشتغال مستقیم 9۸۱ هزار و ۲۸ نفر 

را در سراسر کشور فراهم کرده است.

وسیه از مسیر ایران تهران و مسکو توافق کردند؛انتقال ۱۰ میلیون تن کالای ترانزیتی ر
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مدیرکل HSE وزارت نفت:
زلزله ۶ ریشتری به پالایشگاه های هرمزگان 

خسارت نزد
مدیرکل HSE وزارت نفت گفت: طبق آخرین گزارشی که صبح امروز 
گرفتیم، زلزله هیچ خسارتی به پالایشــگاه های استان هرمزگان وارد 

نکرده است.
مظاهر انصاری، مدیر کل اچ اس ئی و پدافنــد غیرعامل وزارت نفت، در 
رابطه با خســارات احتمالی زلزله هرمزگان به تأسیســات نفتی گفت: 
خوشبختانه طبق آخرین گزارشــی که صبح امروز گرفتیم، زلزله هیچ 
خسارتی به پالایشگاه های اســتان هرمزگان، از جمله پالایشگاه ستاره 

خلیج فارس و پالایشگاه بندرعباس وارد نکرده است.
گفتنی است زلزله 6.۱ ریشتری ســاعت ۲ و ۲ دقیقه بامداد روز شنبه 
»بندرخمیر« در اســتان را لرزاند و از همین جهــت نگرانی هایی بابت 
خسارت به پالایشگاه های این استان که بخش زیادی از سوخت کشور 

را تأمین می کنند بوجود آمد.

رئیس صنف جایگاهداران کشور:
 توزیع بی وقفه سوخت در استان هرمزگان

 ادامه دارد
رئیس صنف جایگاهداران کشــور گفت: طبق آخرین گزارشها پس از 
وقوع زلزله در هرمزگان، تقاضا برای ســوختگیری افزایش داشته ولی 

توزیع سوخت بی وقفه و بدون مشکل جریان دارد.
 اسدالله قلیزاده رئیس صنف جایگاهداران کشور گفت: طبق آخرین 
گزارشــها پس از وقوع زلزله در هرمزگان، تقاضا برای ســوختگیری 
افزایش داشته ولی توزیع سوخت بی وقفه و بدون مشکل جریان دارد.
قلیزاده افزود: جایگاه های سوخت اســتحکام خوبی در زلزله ها دارند و 
مردم نباید نگران باشــند، براساس گزارشها و بررســی میدانی، پس از 
زلزله هرمزگان مردم مراجعات بیشتری به جایگاه ها داشته اند که این 

امر طبیعیست.

این مقام صنفی ادامه داد: با تلاش جایگاه های ســوخت و مســئولین 
استان و شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه هرمزگان روال 
طبیعی در امر سوخت رسانی در کل اســتان مشاهده می شود و تدابیر 
لازم برای اختصاص ســوخت خارج از نوبت بــه خودروهای امدادی و 
انتظامی اندیشیده شده اســت، مردم نگران نباشند و اطمینان داشته 
باشــند هر لحظه که اراده کنند می توانند در ساعات شــبانه روز برای 

سوختگیری مراجعه نمایند.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت خبر داد
ح توسعه میدان چنگوله به ارزش  تصویب طر

۳۰۰ میلیون دلار در شورای اقتصاد
 مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه نفت گفت: توسعه میدان نفتی 
چنگوله با ســرمایه گــذاری 3۰۰ میلیون دلاری به تصویب شــورای 
اقتصاد رسید.به گزارش شرکت مهندسی و توسعه نفت،  ابوذر شریفی 
افزود: با توجه ویــژه وپیگیری وزیر محترم نفــت و مدیرعامل محترم  
شرکت ملی نفت ایران، توسعه میدان نفتی چنگوله به تصویب شورای 
اقتصاد رسید.وی ادامه داد: توســعه این میدان که پس از سفر ریاست 
محترم جمهوری به استان ایلام در دستور کار وزارت نفت قرار گرفت، با 

تصویب در شورایاقتصاد وارد فاز جدیدی شد.
به گفته شریفی، با سرمایه گذاری 3۰۰ میلیون دلار  توسعه فاز نخست 

میدان نفتی چنگوله تحقق خواهد یافت.
وی گفت: برنامه توســعه این میــدان حفاری 6 حلقه چــاه توصیفی  

تولیدی و ۲ حلقه چاه تعمیری  تولیدی است.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه نفت اظهار داشت: پس از نهایی 
شــدن فرایند واگذاری به ســرمایه گذار صاحب صلاحیــت، بزودی 

فعالیت های اجرایی این میدان، آغاز خواهدشد.

عضو کمیسیون صنایع مجلس مطرح کرد
مدیریت مصرف در بخش اداری برای تامین برق 

بخش صنعت
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت:مدیریت 
مصرف در بخــش اداری مثبت اســت و این امر به تامیــن برق بخش 

صنعت و کشاورزی کمک می کند.
لطف الله ســیاهکلی  با تأکید بر ضرورت مدیریت مصرف برق در ادارات 
و ارگان های دولتی خاطرنشان ســاخت:بحث مدیریت مصرف برق در 
دستگاه ها و ارگان های دولتی در دستورکار وزارت نیرو قرار دارد. وزارت 
نیرو به دستگاه های پرمصرف تذکر داده و حتی برق برخی از دستگاه را 
قطع کرده است. این تذکر بسیار به جا اســت و مدیریت مصرف باید از 

خود دستگاه های دولتی آغاز شود.  
ســیاهکلی ادامه داد: در بعضــی مــوارد می بینیــم در وزارتخانه ها و 
دستگاه هایی که ساختمان شیشــه ای و پنجره های قدی دارند، لامپ ها 
در طول روز روشن است. ما هنوز این فرهنگ را نیاموخته ایم که در موارد 
نیاز از برق اســتفاده کنیم، این در حالی است که در کشورهای پیشرفته 
مانند آلمان در هتل ها، ســاختمان های اداری و تجاری زمانی که تقریبا 
هوا تاریک می شود، تازه از برق برای روشنایی استفاده می کنند.  نماینده 
مردم قزوین در مجلس خاطرنشــان کرد: مردم در کشورهای پیشرفته 
آموخته اند که از انرژی برق در موارد نیاز اســتفاده کنند، متاســفانه در 
برخی از ادارات و ســازمان های دولتی توجه ای به میــزان مصرف نمی 
شود و مصرف چشــمگیری وجود دارد، مثلا بر اساس آمار بخش ستادی 
وزارت جهاد کشاورزی و ســازمان برنامه و بودجه از بخش هایی هستند 
که مصرف بالایی دارند.  عضو کمیســیون صنایع ادامــه داد: اگر بتوانیم 
با مدیریت مصرف در دســتگاه ها و ارگان های دولتی بخشی از انرژی را 
ذخیره کنیم، به طور قطع خاموشی در بخش صنایع و کشاورزی کاهش 
خواهد یافت، همچنانکه تامین برق چاه های کشاورزی و برخی از صنایع 
مهم مانند فولاد، ســیمان و مس که به طور مســتقیم در بــازار اثر گذار 
هستند در اولویت قرار دارد.  ســیاهکلی گفت: خاموشی در این حوزه ها 
آثار منفی در بازار می گــذارد، بنابراین با مدیریت مصــرف در ارگان ها 
و دســتگاه های دولتی می توان بخشــی از انرژی را ذخیره کرد و به این 

حوزه ها که دارای اولویت هستند تخصیص داد.

و نیر

ســمیرا ربیع    بریتیش پترولیوم از رشد 
3.۱ درصــدی تولید گاز طبیعــی ایران در 
ســال ۲۰۲۱ خبر داد و ایــران را چهارمین 
تولیدکننــده و چهارمیــن مصرف کننده 
بزرگ گاز طبیعی در جهان طی این ســال 

معرفی کرد.
به گــزارش شــرکت انگلیســی بریتیش 
پترولیوم در بخشــی از گزارش جدید خود 
موسوم به گزارش مرور آماری انرژی جهان 
۲۰۲۲ از رشــد ۴.۸ درصــدی تولیــد گاز 
طبیعی جهان طی ســال ۲۰۲۱ خبر داده 

است. 
کل تولید گاز طبیعی جهان در سال ۲۰۲۰ 
بالغ بر 3۸6۱.۵ میلیارد مترمکعب بوده که 
این رقم در سال ۲۰۲۱ به ۴۰36.9 میلیارد 

مترمکعب افزایش یافته است.

ایران چهارمین تولیدکننده بزرگ گاز 
جهان شد

ایران بــا تولید ۲۵6.۷ میلیــارد مترمکعب 
که معادل 6.۴ درصد کل تولید گاز طبیعی 
جهان در ســال ۲۰۲۱ اســت بــه عنوان 
چهارمین تولیدکننــده بزرگ گاز جهان در 

این سال شناخته شده است.
آمریکا با تولید 93۴.۲ میلیارد مترمکعب 
گاز و اختصاص سهم ۲3.۱ درصدی از کل 
تولید جهانی بزرگتریــن تولیدکننده گاز 
طبیعی در جهان شــناخته شده و روسیه 
بــا تولیــد ۷۰۱.۷ میلیــارد مترمکعب و 
ســهم ۱۷.۴ درصدی از تولید گاز جهان 
در رتبــه دوم و چیــن با تولیــد ۲۰9.۲ 
میلیارد مترمکعب و ســهم ۵.۲ درصدی 
از کل تولید جهانی ســومین تولیدکننده 
بزرگ گاز جهان در ســال ۲۰۲۲ شناخته 

شده اند.

رشد تولید گاز طبیعی ایران بیش از 2 
برابر متوسط جهانی با وجود تحریم ها

 بر اســاس این گزارش تولید گاز طبیعی در 
ایران از سال ۲۰۱۱ همواره روندی صعودی 
را طی کرده و تحریم های آمریکا که به بهانه 
فعالیت های هسته ای علیه ایران وضع شده 
نتوانسته رشــد تولید گاز در ایران را متوقف 
یا معکوس کند. طی این ســال ها تولید گاز 
طبیعی در ایران به طور متوســط ســالانه 
۵.۴ درصد رشد کرده اســت که بیش از دو 
برابر رشد متوسط جهانی بوده است. تولید 
گاز طبیعی جهان در ایــن دوره ۱۰ به طور 
متوســط ۲.۲ درصد در ســال رشد داشته 

است.
در ســال ۲۰۲۱ نیز تولید گاز طبیعی ایران 

نسبت به سال قبل از آن رشد 3.۱ درصدی 
داشــته و از ۲۴9.۵ میلیــارد مترمکعب در 
ســال ۲۰۲۰ به ۲۵6.۷ میلیارد مترمکعب 

طی این سال افزایش یافته است.

ایرانی ها به اندازه نصف کل قاره اروپا 
گاز مصرف کردند

این گزارش همچنین از رشد 3.۲ درصدی 
مصرف گاز طبیعی در ایران طی سال ۲۰۲۱ 
نســبت به ســال قبل از آن خبر داده و کل 
مصرف گاز طبیعی در ایران طی سال ۲۰۲۱ 
را ۲۴۱.۱ میلیارد مترمکعــب اعلام کرده 
اســت. بنابراین رشــد مصرف گاز طبیعی 
در ایران طی این ســال از رشد تولید بیشتر 
بوده است. ایران در سال پیش از آن ۲3۴.3 

میلیارد مترمکعب گاز مصــرف کرده بود. 
متوسط رشد ۱۰ ســاله مصرف گاز طبیعی 
در ایران بین سال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۱ بالغ 

بر ۴.6 درصد در سال بوده است.
میلیــارد   ۴۰3۷.۵ جهــان  ســطح  در 
مترمکعــب گاز طبیعی طی ســال ۲۰۲۱ 
مصرف شــده کــه این رقــم با رشــد ۵.3 
درصدی نسبت به ســال قبل از آن مواجه 
شــده اســت. ایرانی ها 6 درصد از کل گاز 
مصرفی جهــان در ایــن ســال را مصرف 
کرده اند و چهارمیــن مصرف کننده بزرگ 

گاز جهان در این سال شناخته شده اند.
تنها ســه کشــور آمریکا، روســیه و چین 
مصرف گاز بیشــتری نســبت به ایران در 
سال ۲۰۲۱ داشته اند که وسعت و جمعیت 

هر یک از این کشورها چند برابر ایران است. 
مصرف گاز طبیعی در ایــران حدوداً معادل 
نصف کل مصرف گاز طبیعــی در قاره اروپا 
بوده است )۴۲ درصد(. کشورهای اروپایی 
در ســال ۲۰۲۱ بالــغ بــر ۵۷۱.۱ میلیارد 

مترمکعب گاز مصرف کرده اند.
آمریکا ۸۲6.۷ میلیــارد مترمکعب گاز در 
ســال ۲۰۲۱ مصرف کرده که معادل ۲۰.۵ 
درصد از کل گاز مصرفی جهان اســت. این 
کشــور بزرگترین مصرف کننده گاز جهان 
طی این ســال بوده است و روســیه با سهم 
۱۱.۸ درصــدی از کل گاز مصرفــی جهان 
و چیــن با ســهم 9.۴ درصدی بــه ترتیب 
در رتبه های دوم و ســوم از ایــن نظر قرار 

داشته اند.

ایران 1۷.3 میلیارد مترمکعب گاز 
طبیعی در سال 2021 صادر کرد

بریتیــش پترولیــوم در بخــش دیگری از 
گزارش خود کل تجارت جهانی گاز طبیعی 
در جهــان از طریــق خط لوله طی ســال 
۲۰۲۱ را ۷۰۴.۴ میلیــارد مترمکعب اعلام 
کرده اســت که فقط ۲.۴ درصد از این رقم 
سهم ایران بوده است. ایران با وجود این که 
سهم 6.۴ درصدی از کل تولید گاز طبیعی 
در جهــان را داراســت به دلیل بــالا بودن 
مصرف داخلی تنها توانسته است سهم ۲.۴ 

درصدی از بازار جهانی گاز را تصاحب کند.
کل صــادرات گاز طبیعی ایران در ســال 
۲۰۲۱ بالغ بــر ۱۷.3 میلیــارد مترمکعب 
محاســبه شــده اســت کــه 9.۱ میلیارد 
مترمکعب از این رقم به ترکیه و ۷.۷ میلیارد 
مترمکعب به عراق صادر شــده است. ۰.۵ 
میلیارد مترمکعب از صادرات گاز ایران نیز 

به مقصد کشورهای CIS بوده است.

وزیر نفت با اشــاره به وضع توسعه مجتمع پتروشیمی 
گلستان گفت: با توجه به سهامدار شدن هلدینگ های 
بزرگ در این پروژه، به زودی عملیات اجرای  پروژه آغاز 

خواهد شد.
 به نقــل از خانه ملت، جــواد اوجی دربــاره وضع 
توسعه مجتمع پتروشــیمی گلســتان گفت: این 
پتروشیمی که بخش اعظم ســهامداران آن مردم 
بودند مشــکلات بســیاری را در چند ســال اخیر 
از ســر گذرانده اســت، اما خوشــبختانه به دنبال 

پیگیری های نماینده اســتان گلســتان، 
وزارت نفــت و شــرکت ملــی صنایــع 
پتروشیمی، کارگروهی تشکیل شده است 
تــا به صــورت تخصصــی کار را پیگیری 
کنیــم، در عیــن حــال از هلدینگ هــا و 
شــرکت های توانمند پتروشــیمی برای 

سرمایه گذاری دعوت به عمل آورده ایم.
وی افزود: از شــرکت ملی صنایع پتروشیمی و شرکت 
هلدینگ خلیج فارس درخواست ســرمایه گذاری در 

این پتروشیمی و سهامداری آن را داشته ایم 
که خوشبختانه موافقت شده است. معتقدم 
با توجه به اضافه شدن ســهامداران جدید، 
به زودی تحول خوبی در مجتمع پتروشیمی 

گلستان رخ خواهد داد.
وزیر نفــت ضمــن قدردانــی از نماینده و 
اســتاندار گلســتان به منظــور همراهی و 
تلاش برای راه اندازی این پتروشیمی که اشتغال زایی 
فراوانی بــرای مردم منطقــه به همــراه دارد، تصریح 

کرد: وزارت نفت بنا دارد هرچه ســریع تر این مجتمع، 
عملیاتی و تعیین تکلیف شود.

اوجی بــا بیان اینکــه مطالعه اقتصــادی این پروژه 
انجام شده و ســرمایه گذاران و هلدینگ های بزرگ 
برای ســرمایه گذاری در آن اعــلام آمادگی کردند، 
اظهار کرد: با توجه به ســهامدار شدن هلدینگ های 
بزرگ در ایــن پــروژه، به یقین بــه زودی عملیات 
اجرایی آن آغاز خواهد شــد تا مــردم منطقه نیز از آن 

بهره مند شوند.

وزیر

ودی آغاز می شود وشیمی گلستان به ز وزیر نفت:عملیات اجرای  مجتمع پتر

 مقام هــای گارد ســاحلی یونان مــی گویند نفتکش 
حامل پرچم ایران که در این کشــور توقیف شــده بود 
به بندر پیرائوس منتقل شده است. رویترز نوشت: این 
نفتکش را یونان در آوریل گذشــته توقیف کرده بود و 
بخشی از بار آن نیز از سوی آمریکا توقیف شد.به نوشته 
این خبرگــزاری، مقام های یونانی پیشــتر آزادی این 
نفتکش را تاییــد کرده بودند.بیش از دو ماه اســت که 
کشتی حامل پرچم ایران -»لانا« که قبلا به »پگاس« 
شهرت داشت- به دلیل بن بست دیپلماتیک که روابط 

تهران با آتــن را در بحبوحه افزایش تنش ها 
بین ایران و آمریکا تحت فشار قرار داده است، 
در جزیره »اوِیا«ی یونــان لنگر انداخته بود.
یک مقام بندری یونان گفــت: این نفتکش 
ســاعت 6.3۰ دقیقه به وقــت محلی )3.3۰ 
دقیقه به وقت گرینوویچ( شــهر کاریستوس 
یونان را ترک کرده و انتظــار می رود حدود 

ساعت ۱۰ شب به بندر پیرائوس برسد.
مقام های یونان در مــاه آوریل، لانــا و محموله نفتی 

آن را به همراه ۱9 خدمه روســی در نزدیکی 
ســواحل اویا و  به دلیــل تحریم های آمریکا 
توقیف کردند.این نفتکش ســپس به دلیل 
مشــکلات مربوط به مالکیت آن آزاد شــد، 
اما بخشــی از محموله نفتی متعلق به ایران 
به کشــتی دیگری به نام »آیس انرژی « که 
توسط آمریکا اجاره شده بود و در بندر پیرئو 

لنگر انداخته بود، منتقل شد.
به گزارش رویترز، خروج نفت از کشــتی لانا باعث شد 

که نیروهای ایرانی در ماه گذشــته دو نفتکش یونانی 
را در خلیج فارس توقیف کنند و پس از هشــدار تهران 
به انجام »اقدامات تنبیهی« علیه آتــن، آن را به ایران 
برگردانند.پس از درخواســت تجدیدنظر یک شرکت 
ایرانی در ۷ ژوئن، هیئــت قضایی یونــان حکم اولیه 
دادگاه که اجازه مصادره محموله از سوی آمریکا را می 
داد، لغو کرد و این تصمیــم راه را برای لانا برای بازیابی 
محمولــه ای که به  نفتکــش آمریکایــی آیس انرژی 

منتقل شده بود، باز کرد.

نفتکش

ویترز: نفتکش توقیف شده حامل پرچم ایران به بندر یونانی منتقل شد ر

نباید حتی مجوز یک انشعاب آبی جدید صادر کرد

آب در پایتخت یک ابربحران است
خریدار   شــواهد موجود نشان می دهند 
که بارگذاری هــای انجام گرفتــه بر پیکره 
دشــت تهران دســت کم ۱۰ برابــر توان 
بوم شــناختی ایــن قلمــرو جغرافیایــی 
اســت و منابع آبی تامین کننــده آب این 
شــهر، در خوشــبینانه ترین حالت هم تراز 
بارگذاری هــای فعلی اســت و هرگز نباید 
حتی مجوز یک انشــعاب آبی جدید در این 
شــهر را صــادر کرد.داریــوش مختاری - 
کارشناس مدیریت منابع آبی، با بیان اینکه 
معادل ۱۷ درصــد از کل 6 میلیارد و ۷۰۵ 
میلیون ۸۸۲ هــزار و 3۵3 متر مکعب آب 
مصرفی شــرب کشــور برابر با یک میلیارد 
و ۱۴۰ میلیــون  آب مصرفی شــهر تهران 
است. شمار انشعابات اســتان تهران برابر با 
دو میلیون 6۸ هزار و ۱3۰ انشــعاب است. 
معادل ۷۰ درصد تامین آب شــرب شــهر 
تهران از ذخایر سدهای طالقان، امیرکبیر، 
لار، لتیــان و ماملو و 3۰ درصــد نیز از 6۰۰ 

حلقه چاه آب شرب تامین می شود.
وی با بیــان اینکــه جمعیت شــهر تهران 
نزدیک به ۱۰ میلیون نفر و کل استان تهران 
دارای ۱۴ میلیون نفر جمعیت است، گفت:  
مصرف آب ۱۱۴۰ میلــون متر مکعب برای 
یک جمعیــت ۱۰ میلون نفری، بــه منزله 
ســرانه مصرف 3۰۵ لیتر در شبانه روز برای 
هر فرد ساکن شهر تهران بوده این محاسبه 

با احتســاب هرگونه آب به حســاب نیامده 
بوده و عملا ناظر بر آب تنظیمی در  شــبکه 
آب شهر تهران اســت؛ در هر حال در حدود 
۱۰ درصد از این منابع آبی، هدررفت شبکه 
محسوب می شــود. ولی کاهش هدررفت به 
هزاران میلیارد تومان اعتبــار نیاز دارد که 
جلوگیری از آن در عمل بسیار دشوار و دست 
نیافتنی است و نمی توان از این ظرفیت آبی 

در شرایط کم آبی کمک گرفت.
وی ادامه داد: افزون بــر آن، آب قابل تامین 
برای فضای ســبز شــهری تهــران به طور 
تقریبی برابر با ۴۰۰ میلیون متر مکعب بوده 
و جداسازی شبکه آب شهری از فضای سبز 
در مراحل طراحی این شــبکه از ابتدا انجام 
گرفته، بنابراین، امکان ذخیره ســازی آب 
شــرب از محل صرفه جویــی آب مورد نیاز 
فضای ســبز شــهری به طور تقریبی برای 

شهر تهران اندک یا صفر است.
او با بیان اینکه از دیدگاه امنیت آبی، سرانه 
3۰۵ لیتر در شــبانه روز، اگرچه ساکنان را 
در حاشــیه ناامنی آبی قــرار می دهد، ولی 
تفاوت سرانه 3۰۵ لیتر از ۲۰۰ یا ۲۲۰ لیتر 
سرانه اســتاندارد و قابل دست یافتنی برای 
ساکنان شهر تهران )با احتساب هرگونه آب 
به حساب نیامده( به نوبه خود یک ظرفیت 
معادل ۱۰۰ لیتــر در شــبانه روز برای هر 
فرد و در مقیاس یــک جمعیت ۱۰ میلیون 

نفری برای یک ســال حدود 3۰۰ میلیون 
متر مکعب آب مصرفی قابل تامین از محل 
صرفه جویی ۴۰ درصدی پدیــد می آورد، 
تاکید کرد: دســتیابی به این صرفه جویی، 
ممکن است ولی آسان نیســت، با این حال 
دستیابی به آن بسیار آســان تر و کم هزینه 
تــر از گزینه کاهش ســالیانه یــک درصد 
هدررفت شبکه به منظور کنترل حدود ۱۰ 

درصد هدررفت شبکه توزیع آب است.
به گفته وی، نکته تکمیلی اینکه چنانچه در 
نتیجه اعمال راهکارهای اجرایی یادشــده، 
بتوان مصرف آب شــهر تهــران را به میزان 
3۰ تا ۴۰ درصد کاهــش داد، از انجام یک 
اقدام نباید دریغ کــرد و آن نیز، جلوگیری 
از توســعه هرگونــه انشــعابات جدیــد 
اســت؛ مصرف آب شــهر تهران در همین 

شرایط کنونی دســت کم به میزان ۲ برابر 
از حاشــیه امن آبی فراتر رفته و لازم است 
دســتاوردهای صرفه جویی از محل منابع 
آبی موجود را برای ســال های کم آب حفظ 

کرد.
وی با تاکیــد بر اینکه نکتــه تکمیلی اینکه 
بخش عمده منابع آب تامین کننده شــهر 
تهران، به صورت قرضــی از حوزه های آبریز 
مجاور تامین شــده و امکان توســعه منابع 
آبی تقریبا ناممکن اســت، گفت: توســعه 
انشــعابات آب بــرای شهرک ســازی های 
جدید، ســاکنان فعلی را در حاشیه ناامنی 
بیشتر ناشــی از کم آبی قرار می دهد، افزود: 
این در شرایطی اســت که با توجه به تامین 
۷۰ درصد از آب شرب این شهر از منابع آبی 
سدهای اطراف و احتمال کم آبی در برخی 
سال ها و تاثیر مســتقیم آن بر ذخایر سدها، 
منطقی است که حجم عرضه آبی دست کم 
دو برابر تقاضای آن باشــد. به طوری که در 
ســال های کم آبی، امکان حاشیه امن آبی 

برای ساکنان تهران وجود داشته باشد.
وی افــزود: در همیــن حــال بایــد توجه 
داشت که سرریز اقتصاد کشــور و تجمیع 
پس اندازهای مــردم به طور عمده در بخش 
مسکن متمرکز شده است و هرگونه ناامنی 
آبی عمــلا برابر با هدررفت دســتاوردهای 
بخش مصرفی مســکن در چند دهه اخیر 

بوده است. برابر آمار رســمی سال ۱39۵، 
بیش از 3 میلیــارد و ۲۰۰ میلیــون واحد 
مســکونی در تهران وجود دارد. اما شواهد 
میدانی و مشــاهده بافت کالبــدی تهران 
نشــان می دهد که دســت کم یک میلیون 
واحد مســکونی در قالب فــروش تراکم و 
به احتمــال چند صد هزار واحد مســکونی 
در قالب توســعه شــهرک ها بــه تقاضای 
مشــترکین آب افزوده شده است. در همان 
حال، هنگامی شهروندان با کاهش مصرف 
آب همراهی و موافقت می کنند که شرکت 
آب و فاضلاب کشــور از محل صرفه جویی 
آنان برای توسعه انشعبات آب شهرک های 
جدید اســتفاده نکنــد و صرفه جویی آنان 
در مصــرف به افزایــش حاشــیه امن آبی 
برای ســاکنان فعلی بینجامد.  به گفته وی 
اجرای راهکارهای یادشــده بســیار دشوار 
اســت و برای کنترل توســعه کلانشــهر 
تهران و جلوگیری از بارگذاری های بیشــتر 
و در همان حــال، اجرای قانون توســعه و 
بهینه سازی مصرف آب شــهری )۱39۵(، 
تشکیل کمیته ویژه کم آبی این کلانشهر در 
وزارت کشور قویا پیشنهاد می شود. با توجه 
به دشواری کنترل رانت شهرک سازان و در 
همان ضرورت کنترل صدور مجوز انشعاب 
و همکاری با شرکت آب و فاضلاب، تشکیل 

کمیته یادشده الزامی است.

آگهی مفقودی
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آخرین خبرها از زلزله هرمزگان
 84 مصدوم و ۵ فوتی

 وقوع زلزله های شدید 6.۱ و 6.3 ریشــتری بامداددیروز در هرمزگان 
به همراه ده ها پس لرزه در روســتاهای بندرخمیر علاوه بر خسارت به 
واحدهای مســکونی تا کنون پنج کشــته و ۸۴ زخمی برجای گذاشته 
است،در پی این حادثه معاون اول رئیس جمهور به استاندار دستور داد 

تمام امکانات را برای کمک به زلزله زدگان بکارگیرد.
 طبق آخرین اخبار از ســاعت ۲:۲ بامداد شنبه تا ســاعت  9:۱۴ ، بندر 
خمیر و مناطق اطراف آن 33 بار لرزیده اســت کــه بزرگی ۲ زلزله 6.۱ 
و 6.3 ریشــتر بوده بطوریکه موجب وحشــت مردم مناطق زلزله زده 
و شــهرهای اطراف به ویژه بندرعباس شــده و مردم را به خیابان ها و 

بوستانهای شهر کشانده است.
پس از وقــوع این زلزله کــه در عمــق ۱۰ کیلومتری زمیــن رخ داد، 
نیروهای امدادی به همراه تجهیزات لازم در محل برای امداد رســانی 

حضور پیدا کردند.
بر اســاس گزارش های دریافتی، تیم های ارزیاب به همراه فرمانداران 
این مناطــق در محل حضور پیــدا کردند و بیمارســتانهای هرمزگان 
ضمن آماده باش با تیم های واکنش سریع و تکنسین های فوریت های 
پزشکی به روستاهای سایه خوش و ســایر روستاهای اطراف بندرلنگه 

اعزام شده اند.
شــهردار بندرعباس نیز از آمادگی و آماده باش نیروهای شــهرداری 
برای خدمت رسانی به همشهریان با توجه به وقوع زلزله در شهربندر 
عباس خبــر داد و اعلام کرد: نیروهای آتش نشــانی، مدیریت بحران 
و خدمات شــهری شــهرداری بندر عباس در آماده باش کامل به سر 

می برند.
مهرداد حســن زاده مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان هم 
اعلام کرد: ابعاد این زلزله زیاد بوده ، از همین رو برای خدمات رســانی 
بیشــتر به مردم زلزله زده به پیشنهاد اســتاندار، امروز همه اداره های 

استان به جز نهادهای خدماتی تعطیل است .
براســاس گزارش های اعلامی، برخی محورهای مواصلاتی در مســیر 
نیز نشست کرده اما تمامی راه های ارتباطی برقرار است، آواربرداری و 
عملیات خدمات رسانی در حال انجام است اما برق پنج روستا همچنان 
قطع است که دستگاه های خدمات رسان در تلاش برای اتصال مجدد 

هستند.
سخنگوی دانشگاه علوم پزشــکی هرمزگان هم اعلام کرد : آمار فوتی 
ها تا این لحظه همان پنج نفــر وزخمی ها هم ۸۴ نفر بــوده که دو نفر 
آنان بدلیل شکســتگی و گرفتگی ریه با چرخبال از محل وقوع زلزله به 

بیمارستان شهید محمدی منتقل شدند.
دکتر فاطمه نوروزیــان افزود: بــرای کمک به حادثه دیــدگان زلزله 
تاکنون 6 دســتگاه آمبولانس به همراه دارو ، اکسیژن، اتل، سرم وسایر 
تجهیزات و همچنین پزشک متخصص و پرستاران به محل وقوع زلزله 

بندر لنگه وبندر خمیر اعزام شده است.

مدیرعامــل جمعیت هلال احمر هرمــزگان که در محــل وقوع زلزله 
روستای ســایه خوش بندر خمیر حضور دارد گفت: بعد از وقوع زلزله 
نیروهای امدادی در محل حضور پیدا کردنــد که پس از پایان عملیات 

جست و جو و نجات کار توزیع اقلام زیستی بین زلزله زدگان آغاز شد.
مختار سلحشــور افزود: هم اکنون کار نصب چادر و اسکان موقت زلزله 
زدگان روستای ســایه خوش بندرخمیر آغاز شــده و قرار است 3۰۰ 
خانوار ضمن اســکان در چادرهای امدادی ، اقلام زیســتی بویژه مواد 

اولیه وغذا بین آنان توزیع شود.
گزارش ها نشــان می دهد که بیشــترین خســارات در روستای سایه 
خوش با 3۰۰ خانوار اســت که اســتاندار هرمزگان در این مورد گفت: 
روستای سایه خوش به عنوان مرکز زمین لرزه های بامداد امروز به طور 

کامل تخریب شده است.
مهدی دوســتی در جریان بازدید از مناطق زلزله زده افزود: پیرو ســه 
زمین لرزه بالای 6 ریشــتر و پس لرزه های آن تا هــم اکنون تداوم دارد 

همه امکانات بسیج شده است.

معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:
 موارد بستری و سرپایی کرونا در کشور 

سه برابر شد

وضعیت کرونا در هفتــه اول تیر ماه مصادف بــا هفته ۱۲3 همه گیری 
کرونا در کشور، موارد بستری و سرپایی ناشی از کووید ۱9 در کشور سه 

برابر شده است.
به گزارش معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
در هفته اول تیر ماه ۱۴۰۱ مصادف با هفتــه ۱۲3 همه گیری کرونا در 
کشــور، کاهش یا ثبات بیماران بســتری کرونا در ۲۱ اســتان کشور، 

افزایش در پنج استان کشور گزارش شده است .
همچنین در هفته اول تیر ماه، کاهش یا ایســتایی موارد مثبت متوفی 

در هفته اخیر در 3۰ استان کشور گزارش شده است.
 در هفته ای که گذشــت )از شــنبه چهارم تیر ماه تا جمعه دهم تیر ماه 
۱۴۰۱(، بر اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۲66۱ بیمار جدید 
مبتلا به کووید ۱9 در کشــور شناسایی شده اســت که از این تعداد در 

مجموع هفته گذشته ۴33 بیمار در بیمارستان ها بستری شدند.
 مجموع بیماران کووید ۱9 در کشــور تا روز گذشــته به هفت میلیون 
و ۲3۸ هزار و ۵۸9 نفر رسید.  متاســفانه در هفته گذشته مجموعا ۱۱ 

بیمار مبتلا به کووید ۱9 جان خود را از دست دادند.
 در هفته گذشــته طی دو روز  هفتم و هشــتم تیر ماه، آمار فوتی های 
کرونا در کشور صفر بود و هیچ فوتی کرونایی در این دو روز ثبت نشده 

است.
بر اســاس آخرین تغییرات در نقشــه رنگبندی شهرستان های کشور 
که از ۱۰ تیر اعمال می شــود؛ همانند هفته های گذشــته، هیچ یک از 
شهرهای کشــور در وضعیت قرمز و نارنجی نیســتند، تعداد شهرهای 
با وضعیت زرد از 9۱ به ۱۰۵ شــهر افزایش و تعداد شهرهای با وضعیت 

آبی از 3۵۷ به 3۴3 شهر کاهش یافت.

شهر

رئیس سازمان غذا و دارو، با اشاره به اتصال بیمارستان 
های دولتی به سامانه »تی تک«، گفت: زنجیره تولید و 

توزیع تجهیزات پزشکی خیلی آشفته است.
 بهرام دارایی، در میز اقتصاد شــبکه خبر سیما، افزود: 
ســامانه »تی تک« خیلی مؤثر بوده است. تاکنون ۲۰ 
هزار میلیارد تومان توزیع و فروش دارو به ثبت رسیده 
اســت. از فروش ۲3۰ هزار قلــم داروی تاریخ مصرف 
گذشته جلوگیری شده اســت و با ثبت شماره سریال 
آن از فــروش داروی تاریخ انقضا گذشــته بــه بیمار 

جلوگیری شد.
به گفته رئیس ســازمان غذا و دارو، سامانه »تی تک« 
در دوران کرونا با ثبت تجهیزات کرونایی بســیار مؤثر 
بوده و میزان تولیدات واکسن و ونتیلاتور در کنترل ما 

بوده است.
دارایی ادامه داد: یکی دیگر از بخش های مهم 
اتصال سامانه بیمارستان های دولتی و مهم 
به ســامانه تی تک بوده اســت، اما متأسفانه 
زنجیره تولیــد و توزیع تجهیزات پزشــکی 
خیلی آشفته است. قیمت سمعک را مشمول 
اســتعلام کردیم، اما انجمن ناشنوایان و کم 

شــنوایان همکاری نکردند. به همین دلیل کار بزرگی 
در تنظیم زنجیره تجهیزات پزشکی باید انجام شود.

به گفته رئیس سازمان غذا و دارو، در سامانه »تی تک« 
تمام قیمت های داروها ثبت شده و همه جا قیمت دارو 

یکسان است.
رئیس ســازمان غذا و دارو افزود: نظام ردیابی با هدف 

جلوگیــری از ورود کالای قاچاق و تقلبی در 
ســال 9۴ راه اندازی شــد که یک ابرسامانه 
دانش بنیان، درون زا، بــرون نگر و با ۲۷ زیر 
سامانه است تا فرایندها را از ابتدا تا انتها رصد 

و پایش کنیم.
دارایی گفت: در فرایند کسب و کار نظارتی، 
ما از ســامانه »تی تک« اســتفاده می کنیم، 
ما چیزی به نام نقص در ســامانه نداریم بلکه ســامانه 
در مسیر تکمیل شدن است. این ســامانه برای شفاف 
ســازی ثبت ذی نفعان و کنترل فرآورده های سلامت 
محور راه اندازی شــده اســت و یک میلیون فرآورده 
شناسه گرفته اند و ۸ هزار شرکت با این سامانه در حال 
همکاری هســتند. نزدیک به ده ها میلیون جابه جایی 

فرآورده در ســامانه داریم و نزدیک به ۲ میلیارد عدد 
شناســه گــذاری تاکنون انجام شــده و مســیر ثبت 
سفارش کالا را به سامانه جامع تجارت و گمرک متصل 

کرده ایم.
رئیس ســازمان غــذا و دارو افزود :۷6۴ قلــم داروی 
ژنریک از 3366 مولکول داروی ژنریک تا پایان مســیر 
ارزیابی می شوند و ۱۱6۴ مولکول داروی ژنریک پایان 
سال به سامانه متصل شوند که ۷۰ قلم دارو ۵۰ درصد 
کل بــازار دارویــی را از نظر ریالی به خــود اختصاص 
داده اند و ۲۸۵ قلم نزدیک ۸۰ درصــد بازار و 36۰ قلم 
نزدیک 9۵ درصد کل بازار دارویی را به خود اختصاص 
داده اند و ۵ درصد داروهای پرمصرف باقی می مانند که 

تحت استعلام قرار بگیرند.

معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ از تشــکیل 
»قرارگاه ســرعت« در پلیس راهور تهــران بزرگ در 
پلیس راهور تهــران بزرگ خبــر داد و گفــت: برای 

مرتکبین تخلف سرعت پیامک ارسال می شود.
ســرهنگ محمد رازقی در خصوص تشــکیل قرارگاه 
سرعت در پلیس راهور تهران بزرگ و اجرای طرح های 
پلیس در بزرگراه ها توضیح داد و افزود: با توجه به اینکه 
بزرگراه ها برای پلیس از اهمیت و حساســیت خاصی 
برخوردار است به همین علت هم اقدامات ویژه ای نیز 

در این محل ها انجام می دهیم.
وی گفت: اجرای طرح جناغی ها که برای روان ســازی 
ترافیک انجام می شود و پلیس راهور آنرا انجام می دهد 
و برای اینکه وضعیت ترافیکی بهتر شود و ایمنی تردد 

رانندگان حاصل شود این طرح اجرا می شود.
رزاقی ادامه داد: طــرح جناغی بمنظور روان ســازی 

ترافیک اجرا می شود و آن حجم سنگین که 
در ورودی ها داشتیم ار بین رفته است و تأثیر 
بسیار زیادی در روان سازی ترافیک و ایمنی 

عبور و مرور داشته است.
معاون عملیات پلیــس راهور تهران بزرگ 
بیان داشــت: در حوزه مهندســی ترافیک 
نیــز در محدوده هــای بزرگراهی اقدامات 

مهمی از جمله جایگزینی نیوجرســی ها )بلوک های 
سیمانی( با گاردریل را انجام داده ایم که این این اقدام 
تأثیر بســیار زیادی در کاهش تصادفات و ایمنی تردد 
عبور و مرور داشته است که توانسته از شدت تصادفات 

بکاهد.
وی افزود: در حوزه ایمن سازی ترافیک اقدامات مهمی 
داشــته ایم از جمله اینکه اگر خودرویی نیاز به توقف و 
ایستاد داشت و یا اینکه دچار خرابی گردید محل هایی 

با آشکار سازی تعیین کرده ایم برای آنکه آن 
خودرو بتواند به راحتــی در آن محل توقف 

نموده و حادثه ای روی ندهد.
رازقی با اشاره به نظارت و کنترل بر تخلفات 
در محورهــای بزرگراهی توســط تیم های 
راهور گفــت: نظــارت و کنترل زیــادی بر 
تخلفــات در محورهای بزرگراهی توســط 
تیم هــای پلیس راهور تهــران بزرگ وجــود دارد که 
متخلفین متوجــه این موضوع بشــوند که بخشــی 
از اقدامــات توقیف ســاعتی خودروها هســت که اگر 
راننــده ای مرتکب تخلفات ســرعت و ســبقت گردد 
خودروی وی در همان محل تخلــف متوقف و در این 
طرح به عنــوان مجــازات جایگزین توقیف ســاعتی 

می شود.
وی افزود: امــا اقدام مهم دیگر در پلیــس راهور تهران 

بزرگ برای آنکه بتوانیم سرعت های غیر مجاز را کنترل 
نمائیم تشکیل قرارگاه ســرعت است به این صورت که 
با هماهنگی مراجع قضائی هر صبح برای کســانی که 
با ســرعت بالا در محورهای بزرگراهی تردد کرده اند 
از طریق سامانه ها شناسایی و این افراد به پلیس راهور 

تهران بزرگ احضار می گردند.
وی گفت: یعنی اگر کسی شــب با سرعت غیر مجاز در 
یکی از بزرگراه ها تردد نماید صبــح برای وی پیامکی 
می آید که می بایست حتماً در اولین فرصت می بایست 
به پلیس راهور تهــران بزرگ مراجعــه نماید و ضمن 
اینکه تحت آموزش قرار می گیرد می بایســت تعهدی 
مبنی بر تکــرار نکردن تخلف نیز بدهد و ســرعت غیر 
مجاز دیگر نداشته باشــد و با این تعداد دوربینی که ما 
در ســطح معابر داریم از حالت سنتی فاصله گرفته و به 

صورت سیستمی اقدامات صورت می گیرد.

و دار

پلیس

خریــدار   چهار هــزار جهیزیــه در بین 
زوج هــای نیازمند توســط ســتاد اجرایی 

فرمان امام توزیع شد.
 همزمــان با ســالروز پیوند آســمانی امام 
علــی)ع( و حضــرت زهــرا)س( و هفتــه 
ازدواج، در مراســمی با حضــور معاون اول 
رئیس جمهور، معاونان ارشد ستاد اجرایی 
فرمان امــام، رئیــس کمیته امــداد امام 
خمینی و مدیرعامل بنیاد احســان مراسم 
پویش احســانه و آغاز توزیع مرحله جدید 
جهیزیه های اهدایی ســتاد اجرایی فرمان 
امام به زوج های نیازمند در محل نمایشگاه 

دائمی دستاوردهای این ستاد برگزار شد.
معاون اجتماعی ســتاد اجرایی فرمان امام 
در ابتدای این مراسم ضمن تبریک این ایام 
خجسته گفت: یکی از سیاست هایی که در 
سال های اخیر توسط ســتاد اجرایی فرمان 
امام با جدیت دنبال شــده، توجه به تسهیل 
ازدواج و فرزنــدآوری و جوانــی جمعیت 
بوده کــه از طریق بنیــاد احســان و بنیاد 
۱۵خــرداد در توزیع جهیزیــه و در درمان 
ناباروری وارائه تســهیلات و مشوق ها برای 

فرزندآوری درحال اجراست.
علی عســگری افزود: امسال ۲هزار جهیزیه 
را از طریــق کمیته امداد بین نوعروســان 
مددجــوی این کمیتــه توزیــع کردیم، از 
امروز ۲ هزار ســری جهیزیه دیگر را تا قبل 
از ماه محــرم از طریق گروه هــای جهادی 
همکار بنیاد احســان به زوج های نیازمند 

در سراسر کشــور اهدا میکنیم.وی افزود: 
امروز و در مراسم شــکرانه پویش احسانه با 
اهــدای همزمان جهیزیه در چند اســتان، 
۲۱ هزارمیــن جهیزیــه اهدایی ســتاد با 
حضور محمــد مخبر اهــدا و مرحله جدید 
این پویش در کشور آغاز می شود. همه اقلام 
این جهیزیه ها از کالاهای باکیفیت و دارای 
گارانتی ایرانی تأمین می شوند.   معاون اول 
رئیس جمهور نیز در این مراســم گفت: این 

اولین باری اســت که به عنــوان مهمان در 
مراســم ســتاد اجرایی فرمان امام شرکت 
می کنم و به همه دست اندرکاران پرتلاش 
این مجموعــه خداقــوت می گویم.محمد 
مخبر افزود: یکی از نقاط برجســته زندگی 
امیرالمونین)ع(، دقــت و توجه ویژه مولا به 
بحث مسئولیت اجتماعی است، نکته ای که 
همواره جزو برنامه اصلــی زندگی و حیات 
این امام بوده اســت.وی ادامه داد: با ابتکار 

حضرت امــام خمینــی)ره( و هدایت های 
رهبرمعظم انقلاب، نهادهایی مانند ســتاد 
اجرایی فرمان امام وکمیته امداد، با تأســی 
از امیرالمومنین وارد بحث عملیاتی کردن 

مسئولیت اجتماعی حکومت شدند.  
مخبر افــزود: حملاتی که دراین ســال ها 
از سوی دشــمن و ضدانقلاب به این نهادها 
میشود یک دلیلش همین نقش آفرینی در 
مسئولیت های اجتماعی مانند اشتغالزایی 

و احیــای کارخانه هــا و توزیع بســته های 
معیشتی و جهیزیه و کمک به مردم است.

معــاون اول رئیس جمهــور خاطرنشــان 
کرد: نهادها باید درخصــوص ایجاد زمینه 
ســرمایه گذاری مــردم و ارائه بســته های 
جذاب برای استفاده از ثروت فراوان کشور و 

مولد کردن دارایی ها هم ورود کنند.
ارتبــاط  ازطریــق  ادامــه مراســم،  در 
اســتان های  بــا  ویدئوکنفرانســی 
آذربایجان غربــی، البــرز، سیســتان   و 
بلوچســتان و ایلام و با دســتور معاون اول 
رئیس جمهور توزیع ۲ هــزار جهیزیه بین 

نوعروسان کم برخوردار آغاز شد.
در ادامــه رئیــس کمیتــه امــداد امــام 
خمینــی)ره( نیــز ضمــن قدردانــی از 
کمک هــای ســتاد اجرایی گفت: ســال 
گذشــته تصمیــم گرفتیم ۸۲۰۰ ســری 
جهیزیه بین نوعروســان مددجوی کمیته 
توزیع کنیم، قدم اول را مثل همیشــه دکتر 
مخبر برداشــت و بــه مدد ما آمــد، ۲ هزار 
سری جهیزیه را ســتاد اجرایی فرمان امام 
تقبل کــرد و بلافاصله هــم مراحل اجرایی 
انجام گرفت.ســیدمرتضی بختیاری افزود: 
بعد از ستاد، ســایر نهادها و خیرین هم وارد 
میدان شــدند و در نهایت ایــن عدد محقق 
شــد، وظیفه دارم از اقدامات ارزشمند همه 
بخش های ســتاد اجرایی و بنیاد احســان 
تقدیر و تشــکر کنم که همواره مایه خیر و 

برکت برای کشور و مردم بوده اند.

و؛زنجیره تولید و توزیع تجهیزات پزشکی خیلی آشفته است رئیس سازمان غذا و دار

تشکیل »قرارگاه سرعت« در پلیس راهور تهران بزرگ

معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور خبرداد

تصویب بسته پیشنهادی بهزیستی برای پوشش بیمه ای مشاوره ازدواج
خریــدار   معاون توســعه پیشــگیری 
بهزیستی کشور از تصویب بسته پیشنهادی 
سازمان بهزیســتی در زمینه بیمه مشاوره 
ازدواج و خانــواده در شــورای عالــی بیمه 
ســلامت خبر داد و گفت: عدم وجود منابع، 

مانع اجرای این برنامه شده است.
به گزارش سازمان بهزیستی کشور،  فاطمه 
عباسی افزود:  ضرورت مکلف سازی سازمان 
های بیمه گــر در بعد ســلامت اجتماعی و 
مشاوره، به وزیر هم منتقل گردیده و منتظر 
هستیم که در نشست های تخصصی وزارت 
با شــورای عالی بیمه، این مسائل به صورت 
قانونمند به تصویب برســد و استانداردهای 
اعلامی ســازمان بهزیستی به عنوان متولی 

سلامت اجتماعی، ملاک عمل قرار گیرد.
وی ادامه داد: مشــاوره قبل از ازدواج یکی 
از مؤثرتریــن روش ها برای پیشــگیری از 
مشــکلات زوجین اســت. این خدمات در 
سراسر کشور در حال حاضر انجام می شود 
و علاوه بر کلینیک هــای مددکاری و مراکز 
روان شــناختی عمومــی، مراکز مشــاوره 
ازدواج و خانــواده هم از بهزیســتی مجوز 
فعالیت گرفته و در حال تلاش برای پوشش 

بیمه ای این خدمات هستیم.معاون توسعه 
پیشــگیری بهزیستی کشــور در خصوص 
اعتبارات مــورد نیاز جمــع آوری معتادان 
متجاهر و ســرانه نگهداری و توانمندسازی 
بهبودیافتگان نیز گفــت: در حال رایزنی با 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر و وزارت کشور 
هستیم که به شــکل مناسبی این مشکلات 
را حل کنیم.عباســی افــزود: امیدواریم با 
واقع بینی کــه در مســؤولان اجرایی این 
نهادها ســراغ داریــم، وضعیــت معتادان 
متجاهر کاملا مشــخص و اعتبــارات لازم 
برای اجرای کامل و نتیجه بخش ساماندهی 
این گــروه از بیماران ســوء مصــرف مواد 
مخدر تأمین شود.وی در زمینه پیشگیری 
از خشــونت نیز گفت: جمعیــت همیاران 
ســلامت روانــی اجتماعی و مؤسســات 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی در 
سراسر کشــور بر روی موضوع خشونت کار 
می کنند و صدها کارگاه و دوره ی آموزشی 
تخصصی برای گروه هــای هدف بخصوص 
اقشار حاشیه نشــین که بیشترین خشونت 

را تجربه می کنند برگزار شده است.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه حمایــت از 

خشــونت دیدگان، در معاونــت اجتماعی 
بهزیســتی به صورت تخصصی و هدفمند 
دنبال می شــود گفت: باید اعتبارات حوزه 
پیشــگیری در ایــن زمینه افزایــش قابل 
توجه داشته باشد تا بتوانیم بر روی موضوع 
پیشگیری از خشونت، برنامه ریزی دقیق تر 

و جامع تری داشته باشیم.
معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور در 
مورد طرح های مشارکت اجتماعی جوانان و 
زنان در پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
گفت: با توجه به محدودیت های اعتباری در 
این زمینه، در نظر داریــم از حمایت گیری 
نهادها و ارگانه های دیگر بهره مند شــویم و 
همچنین در جهت بهره گیــری از ظرفیت 
بخش نیکــوکاران کارآفریــن در صنعت و 
بازار، اقداماتی در دســت انجام اســت و در 
برخی استان ها این حمایت گیری به نتایج 

عملیاتی بسیار خوبی رسیده است.
وی یادآور شــد: به عنوان مثــال، طرح مانا 
سال گذشــته با حمایت یابی که خود انجام 
دادند یک میلیارد تومان از ســوی مجریان 
طرح جهت اجرای پروژه های اجتماع محور 
به ایــن برنامــه تزریق گردید کــه از محل 

کمک های خیرانه انجام گرفته است.
وی همچنیــن در زمینــه تســهیم عواید 
حاصل از بیمه شخص ثالث برای پیشگیری 
از معلولیت گفــت: رایزنی هایــی در حال 
انجام اســت و پس از نهایی شــدن طرح در 
ســازمان، موضوع را با بیمه مرکزی مطرح 
می کنیم و اگــر لازم باشــد از طریق تهیه 
لایحه و ارســال به دولت، موضوع پیگیری 

خواهد شد.عباسی تصریح کرد: بهزیستی، 
اصلی ترین و تخصصی ترین نهاد پیشگیری 
از معلولیت در کشــور اســت اما از تسهیم 
عواید حاصــل از بیمه شــخص ثالث، هیچ 
بهره مندی ندارد در حالی که ســایر نهادها 
که نقش مســتقیم و برنامه ی عملیاتی در 
این زمینه ندارند اعتبارات بســیار خوبی از 

این بخش دریافت می کنند.



به میزبانی مناطق نفتخیز جنوب؛

جلسه كمیته بررسی راهكارهای مناسب استفاده از فناوری نانو برگزار شد

استان

اهواز – محمد مجدم بیســت و چهارمین جلســه 
كمیته بررسي راهكارهاي مناسب استفاده از فناوري نانو 
در شركت ملي نفت ايران روز چهارشنبه)۸ تیرماه۱۴۰۱( 

به میزبانی شركت ملی مناطق نفتخیز جنوب برگزار شد.
 مديرعامل شــركت ملی مناطق نفتخیز جنــوب در اين 
جلسه با اشــاره به اهمیت موضوع فناوری نانو در صنعت 
نفت اظهار داشــت: اگر بخواهیم حركت رو به جلويی در 
صنعت نفت و كشور داشته باشــیم بايد زمینه حركت به 
سمت مرزهای دانش از جمله توســعه فناوری نانو فراهم 

شود و ابعاد مختلف اين فناوری مورد توجه قرار گیرد.
مهندس علیرضا دانشــی گفت: فناوری نانــو می تواند در 
تمام عرصه های صنعت نفت به ويژه بخش های بالادستی 
مانند مناطق نفتخیز جنوب از جمله ازدياد برداشت مورد 

استفاده قرار گیرد و تغییرات مثبتی ايجاد كند.
وی، يكــی از اقدامات مهم در اين زمینه را تجاری ســازی 
و عملیاتی نمــودن تحقیقات و پژوهش هــای مرتبط با 
نانوفناوری دانست و اظهار داشــت: بعد از تجاری سازی و 
پیاده نمودن فناوری های نانــو در صنعت نفت، بايد صدور 

اين خدمات به كشورهای ديگر نیز مدنظر قرار گیرد.
مهندس دانشــی با اشــاره به نامگذاری ســال جاری از 
ســوی مقام معظم رهبری به نام »تولیــد؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرين« گفت: مناطق نفتخیز جنوب از فعالیت های 
مرتبط با توسعه دانش، مباحث نانو و شركت های فعال در 

اين حوزه حمايت می كند و در اين راستا ضروری است كه 
شركت ها و فعالان اين عرصه ساماندهی شوند.

در ابتدای اين نشست رئیس پژوهش و فناوری شركت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب ضمن اعلام آمادگی اين شــركت 
برای حمايت از توسعه فناوری نانو در صنعت نفت به تشريح 

چالش ها و فرصت های اين حوزه پرداخت.
دكتر محمد گلســتانباغ يكی از چالش هــای اين حوزه را 
انعقاد قرارداد با شــركت های صاحب ايــده در اين زمینه 
برشــمرد و گفت: اين موضــوع تاحدودی بر اســاس نیاز 
متقاضی با قانون قرارداد ســاخت بــار اول و قرارداد های 
پژوهشی قابل مرتفع شدن است. وی، با تاكید بر ضرورت 
شناســايی نیازهای واقعی واحدهــای عملیاتی، افزايش 
مهارت های انسانی و بهبود سطح دانش عمومی و كاربردی 
نانو، ارائه فرآيندهای پیشگامی، مديريت ريسک، و تدوين 

برنامه های آموزشی كاركنان را در زمینه نانو خواستار شد.
در اين نشســت مدير پشتیبانی ســاخت و تأمین كالای 
شركت ملی نفت ايران، گفت: برگزاری اين جلسات توسط 
اين مديريت آغاز شده و در مرحله تهیه دستورالعمل های 
نحوه استفاده از فناوری های نانو هســتیم چون استفاده 
از فناوری هــای جديــد بويــژه در صنعت نفــت نیاز به 

فرهنگ سازی دارد.
بــرزو قنبری افــزود: در خصــوص شناســايی نیازهای 
اولويت دار و استراتژيک شــركت ملی نفت ايران در زمینه 

نانو فعالیت هايــی با همكاری شــركت های بهره بردار در 
دست انجام اســت و در حوزه پژوهش نیز كارهای زيادی 

صورت گرفته است.
در ادامه مدير پژوهش و فناوری شــركت ملی نفت ايران 
گفت: پروژه هايی كه در حوزه فناوری نانو تعريف می شوند 
نبايد صرفاً پروژه های مطالعاتی و آزمايشگاهی باشد بلكه 
كاربرد میدانی و عملیاتی اين فناوری نیز در پروژه ها مورد 

توجه قرار گیرد.
سید مهديا مطهری افزود: صرف اســتفاده از فناوری نانو 
برای ما مهم نیســت بلكه بهره وری و تاثیــر آن در كاهش 

هزينه ها، افزايش كیفیت و ســرعت رســیدن به اهداف 
اهمیت دارد.

در اين نشســت دكتر ســید محمدامین علوی از ســتاد 
ويژه توســعه فناوری نانو معاونت علمی و فناوری رياست 
جمهوری گزارشــی از وضعیت فناوری نانو در كشــور و 

صنعت نفت ارائه داد.
در ادامه، بابک مريدي رئیس مهندسی فرآورش و گسترش 
و محمدرضا مقدمیان از پژوهش و فناوري شــركت ملی 
مناطق نفتخیــز جنوب گزارش اقدامات انجام شــده اين 

شركت در حوزه نانو را ارائه دادند

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ســنندج-فاطمه ملایی  معاون اجرايی ســد 
آزاد كردستان گفت: نخســتین نیروگاه برق آبی ۹۰ 
درصد ســاخت داخل كشور در ســد آزاد كردستان 

درحال برق رسانی به شبكه سراسری است.
»حجت الله محقــق« در جمع خبرنــگاران افزود: 
نیروگاه سد آزاد نخستین نیروگاه برق آبی كشورمان 
است كه توسط متخصصان داخلی طراحی و ساخته 
شده و اكنون ۶ سال است كه مورد بهره برداری قرار 

گرفته است.
وی ادامه داد: اين نیروگاه سه واحد ۳.۳ مگاواتی دارد 
و اكنون ۲ واحد آن درحال تولید برق اســت و واحد 
شماره يک به دلیل كاهش ســطح آب سد و اولويت 

دادن به تامین آب شرب از مدار خارج است.
معاون اجرايی سد آزاد گفت: يكی از ويژگی های اين 
نیروگاه آن اســت كه تخصیص آب زيست محیطی 
را به صورت الكترونیک انجــام می دهد كه هیچ يک 

از نیروگاه های كشور واجد اين خصوصیت نیستند.
محقق اضافه كرد: نیروگاه به روش بی. او. تی ساخته 
شده است كه پس از ۱۰ سال سرمايه گذاری اولیه به 

كارفرما برگشت داده می شود.
وی افزود: نیروگاه در تابســتان امسال كمک شايانی 

به تامین برق كشور می كند.
معاون اجرايی ســد آزاد گفت: همچنین اين نیروگاه 
يک منبع توان تولید در منطقه است، زيرا در منطقه 
بین ســنندج و مريوان هیچ منبع توان تولید وجود 

نداشت.
محقق ادامه داد: نیروگاه ســد آزاد نخستین نیروگاه 
از نوع برق آبی در اســتان كردستان است كه نیروگاه 
سد آزاد علاوه بر كمک به پايداری شبكه برق كشور، 
الگوی كشــت در منطقه را هم تغییــر داده وموجب 
افزايش ســطح باغ ها و زمین های كشــاورزی شده 

است.

  تبریز - رحیم جباردخت شــهردار تبريز اعلام 
كرد: تلاش می كنیم تا ۲ ســال آينده فاز يک خط ۲ 

قطار شهری تبريز را تحويل شهروندان دهیم.
يعقوب هوشــیار در بازديد از فاز ۳ خــط يک قطار 
شــهری تبريز، ضمن قدردانــی از زحمات كاركنان 
مترو در عمق زمین اظهار كرد: خط ۱ قطار شــهری 
تبريز در مراحل نهايی عملیــات اجرايی قرار دارد و 
برنامه شــهرداری تبريــز تعیین بــرآورد دقیقی از 
عملیات اجرايی و تعیین روزشــمار بــرای تحويل 

ايستگاه های ۱۳، ۱۴ و ۱۵ است.  
وی افزود: تا پايــان ماه جاری برنامــه ريزی دقیق و 
منظمی با اســتانداردهای لازم به لحاظ فنی، برای 

اتمام فاز ۳ آماده خواهد شد.  
شــهردار تبريز در رابطه با خط ۲ قطار شهری تبريز 
هم گفت: تملــک های مورد نیاز برای ايســتگاه ها و 
بازنگری طرح بهینه سازی خط ۲ مورد بررسی قرار 
گرفت و تكالیفی به مشاور ابلاغ شد تا با بازنگری لازم 
در يک ماه آينده بتوانیم برنامــه ريزی دقیقی برای 

اجرای آن داشته باشیم.
هوشــیار خاطرنشــان كرد: تكلیف ما ارائه عملكرد 
به شــهروندان اســت و ســازمان حمل و نقل ريلی 
شهرداری تبريز بايد هر روز گزارش عملكرد خط ۱ و 

خط ۲ را به صورت تصويری در اختیار مردم قرار دهد 
تا شهروندان نیز از نحوه انجام كار مطلع شوند.  

وی يادآور شد: در رابطه با ايســتگاه های فاز ۳ قطار 
شهری، جلساتی برگزار شده و امیدواريم تا آخر سال 
هر سه ايســتگاه مورد بهره برداری قرار گیرد؛ اما در 
رابطه با اتمام خط يک مطالعــات دقیقی بايد انجام 
گیرد و تلاش مــی كنیم كه تا پايان ســال به توفیق 

مطلوب دست يابیم.
مترو تبريز در پنج خــط )چهار خط اصلی و يک خط 
حومه ای( به طول كلی ۱۰۰ كیلومتر طراحی شــده  

است.
در حال حاضر خط يک متــروی تبريز به طول ۱۷.۲ 
كیلومتــر در ۱۸ ايســتگاه از ايســتگاه ايل گلی تا 

ايستگاه نور در حال بهره برداری است.

آذربایجان شرقیكردستان

وگاه برق آبی  برق رسانی نخستین نیر
 ۹۰ درصد ساخت داخل كشوردرسد آزادكردستان 

شهردار: 

فاز یک خط ۲ قطارشهری تبریز تا ۲ سال آینده بهره برداری می شود

پرست حراست   تكریم و معارفه سر
وندان   شركت نفت و گاز ار

اهواز – محمد مجدم مراســم تكريم و معارفه سرپرســتان سابق و 
جديد حراســت شــركت نفت و گاز اروندان با حضور علیرضا دامغانی، 
رئیس حراســت شــركت ملی نفت ايــران، عبدالله عــذاری اهوازی، 
مديرعامل شركت نفت و گاز اروندان، روسای ستادی حراست شركت 

ملی نفت و مديران و روسای شركت نفت و گاز اروندان برگزار شد.
 علیرضا دامغانی رئیس حراست شــركت ملی نفت ايران در اين مراسم 
با اشــاره به جايگاه مهم حراستها در ســازمانها گفت: برقراری امنیت، 
پیشگیری، برقراری نظم و انضباط، حفاظت از تجهیزات و تاسیسات و 

نیروی انسانی از وظايف اصلی اين مجموعه است.
وی افزود؛ تغییرات در سازمان ها امری طبیعی و براساس دستورالعمل 
های سازمانی صورت می گیرد و امروز هم خوشحال هستیم كه يكی از 
نیروهای جوان و متخصص در اين حوزه استراتژيک و حساس منصوب 

شدند.
رئیس حراســت شــركت ملی نفت ايران در ادامه ضمن معرفی آقای 
مصطفی ســواری رئیس جديد حراست شــركت نفت و گاز اروندان از 
خدمات و تلاشــهای ارزشــمند آقای حمید خادمــی در دوران عهده 
داری مســئولیت اين واحد تقدير و تشــكر كردند و برای ايشــان در 

مسئولیت های محوله آرزوی موفقیت نمودند.
در ادامه اين نشســت، عبدالله عذاری اهوازی مديرعامل شركت نفت 
و گاز اروندان، ضمن خرســندی از انتخاب ســرپريت جديد حراست و 
تقدير از پیگیری ها و تلاشهای آقای دامغانی در انتخاب آقای مصطفی 
سواری ايشــان را فردی انقلابی، جوانان، فساد سیز و تحول گرا و دارای 

سابقه حراستی دانست و برای ايشان آرزوی موفقیت نمودن.
عذاری اهوازی، با بیان اينكه مديران و روســای حراســت چشم مدير 
عامل و مشــاور امین و دلسوز بايد باشــند، تامل و ارتباط خوب با ساير 

مديريت ها و سازمانهای بیرونی را بسیار مهم دانستند.
مديرعامل شــركت نفت گاز و اضافه كرد موفقیت حراســت در گروی 
تعامل و همكاری درون و برون سازمانی و همچنین استفاده از امكانات، 

تجهیزات و نیروهای متخصص دانست.
عذاری اهوازی در پايان ضمن تشــكر از زحمات اقــای حمید خادمی 
در مدت تصدی مسئولیت امور حراست، ايشــان را فردی بسیار سالم 
و كاری دانســتند و در اين مدت كوتاه كه عهده دار ايــن جايگاه بودند 
در اين راســتا اقدامات بســیار ارزنده ای انجام دادند و برای ايشان در 

مسولیت فعلی رئیس حراست پرسنلی آرزوی موفقیت نمودند.
همچنین حمید خادمی سرپرست حراست سابق ضمن تشكر از حسن 
اعتماد آقای عذاری اهوازی و آقای دامغانی انتخاب ايشــان برای عهده 
داری مسئولیت حراست تشــكر نمودند و برای آقای سواری به عنوان 
سرپرســت جديد ارزوی موفقیت نمــوده و از همیــاری مديريت ها و 
مجموعه كاركنان ويژه كاركنان تلاشگر اداره حراست تشكر و قدردانی 

كرد.
مصطفی سواری سرپرست جديد حراست شركت نیز با ابراز خرسندی 
از حضور در جمع كاركنان شــركت نفت و گاز اروندان از حسن اعتماد 
مديرعامل شركت نفت و گاز اروندان و رئیس حراست شركت ملی نفت 
ايران از خدمات آقای خادمی در دوران تصدی امور تشــكر و قدردانی 

نمودند.
سرپرست جديد حراست شــركت نفت و گاز اروندان با بیان اينكه كار 
حراســت مچ گیری نیســت، تعامل و همیاری با كلیه مديريت ها را از 
مهمترين برنامه هــای خود خواند و از همه حضار بــرای تحقق اهداف 
حراســت طلب كمک و ياری نمودنــد و از خداوند منــان برای عاقبت 
بخیری و رضايت از عملكــرد خود و زيرمجموعه طلــب دعا و مغفرت 

نمودند.

شهردار اصفهان:

 رهایی از فرهنگ غرب، ثمره تلاش
 امثال شهید بهشتی  است

اصفهان-مریم مومنی  شهردار اصفهان گفت: برای همیشه مديون 
امام راحل و امثال شهید بهشتی  و همه افرادی هستیم كه ما را از ماندن 
در گذشته يا رها شدن در مسیر ترويج و توسعه فرهنگ غرب بازداشته 

و به دنیايی جديد به اسم تمدن نوين اسلامی وارد كردند.
به مناسبت سالروز شهادت آيت الله دكتر سید محمدحسین بهشتی و 
۷۲ تن از يارانش، مجموعه ۱۰جلدی »آقای بهشتی« نوشته »حبیب 
حمیدی« با حضور جمعی از مسئولان، مديران شهری، خانواده شهدا و 
جمعی از پیشكسوتان انقلاب در خانه فرهنگ شهید بهشتی اصفهان، 

رونمايی شد.
شهردار اصفهان در اين مراســم اظهار كرد: برخی از افراد قدرت انطباق 
يا درک تحــولات روز را ندارند و همواره در گذشــته می مانند و قدرت 
و علم به زمان و مــكان پیدا نمی كنند و در مقابل عــده ای مقهور زمان 
و مكان می شــوند و مثل كســی كه خود را در رودی رها می كند، بدون 
اراده، مانند خســی در آب رها می شــوند و رنگ زمان و مكان به خود 
می گیرند، چنانكه امام خمینی)ره( با برخورداری از درک بالا از اين امر 
مهم، فرمودند كه علم به زمان و مكان بايد جــزء منابع اجتهاد و فتوای 

مجتهدان قرار بگیرد.
علی قاسم زاده افزود: علم به زمان و مكان و همچنین تسلط به معادلات 
زمانه از مزيت های برجسته شــخصیتی شهید بهشتی بود به طوری  كه 
می توان گفت او خالق زمان و مكان بود و حتــی جلوتر از زمان حركت 

می كرد.
وی تأكید كرد: برای همیشــه مديون امام راحل و امثال شهید بهشتی  
و همه افرادی هستیم كه ما را از ماندن در گذشته يا رها شدن در مسیر 
ترويج و توســعه غرب به دنیايی جديد به اسم تمدن نوين اسلامی وارد 

كردند.
شهردار اصفهان خاطرنشــان كرد: بنیانی را كه امام)ره( بنا نهاد، امثال 
شهید بهشــتی از طريق مجلس خبرگان نظام مند كردند و تا به امروز 
رهبر فرزانه انقــلاب، امانت دار يــادگار امام و تلاش هــای بی وقفه و 
مجاهدانه شهید بهشتی بودند و امید اســت كه ما نیز بتوانیم اين مسیر 

را ادامه بدهیم.
گفتنی اســت، مجموعه كتاب ۱۰ جلدی »آقای بهشــتی« از ســوی 
انتشارات ســازمان فرهنگي اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان در 
حدود ۴۸۰ صفحه منتشر شــده و شــامل عناوين ادب آقای بهشتی، 
اقتدار آقای بهشــتی، انديشــه آقای بهشــتی، بردباری آقای بهشتی، 
خلوص آقای بهشــتی، سادگی آقای بهشــتی، معنويت آقای بهشتی، 
عدالت آقای بهشتی، مديريت آقای بهشــتی و نظم آقای بهشتی است 

كه به مناسبت سالروز شهادت ايشان، رونمايی شد. 

همدان-ذلیخــا کرمی مديــر عامل 
نیروگاه شــهید مفتح همــدان گفت: طبق 
پیش بینی ها و تامین برقی كه نیروگاه شهید 
مفتح دارد خاموشــی های خانگی يا طولانی 
مدت طی تابستان و ماه های آينده در پیش 

نداريم.
عبدالمجیــد ديناروند گفــت: برنامه ريزی 
خاموشــی ها در دســت حــوزه توزيع برق 
اســت، اما طبق پیش بینی ها و تامین برقی 
كه نیروگاه شــهید مفتح دارد خاموشی های 
خانگی يــا طولانی مــدت طی تابســتان و 
ماه های آتــی در پیش نداريم و لازم اســت 

مردم در مصرف برق صرفه جويی كنند.
عبدالمجید ديناروند در نشســت خبری با 
اصحاب رســانه ضمن گرامی داشــت هفته 

صرفه جويــی در مصرف آب و بــرق گفت: 
نیروگاه مفتــح ۱۰۰۰ مــگاوات تولید برق 
دارد ونیروگاه شهید مفتح در بدترين روز ها 
و ايام گرم تابســتان و هم چنین ايام كنكور 
در حالت آماده باش قــرار دارد و به هیچ وجه 

نمی گذاريم مردم تحت فشار قرار بگیرند.
او گفت: مصرف آب اين نیروگاه از پساب بوده 
و نیروگاه شــهید مفتح هیچ گونه تقصیری 
در كاهش آب زيرزمینی اســتان نداشــته 
و شــايعاتی كه در رابطه با نیــروگاه مطرح 

می شود بی مورد است.
ديناروند گفــت: اين نیروگاه يــک درصد از 
آب زيرزمینــی همدان برداشــت می كند 
و اصلا بــا منطق و عقل جــور در نمی آيد كه 
دشت كبودراهنگ با يک درصد برداشت آب 

زيرزمینی اين نیروگاه خشــک شود و قطعا 
دلايل بزرگ ديگری دارد.

او گفــت: هر تبديــل انرژی با يک ســری از 
مسائل و مشكلات همراه است و اين نیروگاه 
زمانی كه گازسوزی می كند دود مشكل دار 

قابل ملاحظه ای ندارد.
مدير عامل نیــروگاه شــهید مفتح همدان 
گفت: امسال پساب و دود خروجی از نیروگاه 
بدون مــازوت اســت، البته اين شــرايط به 
تصمیمات كشــوری نیز ارتباط دارد، اما تا 
زمانی كه امكان باشــد ما از مازوت استفاده 
نمی كنیم تا اين افتخــار هم چنان نصیب ما 

باشد.
او گفت: ايــن نیــروگاه وارد دهــه چهارم 
زندگی اش شــده اســت و نبايد اين موضوع 

را فراموش كنیــم كه نیازمنــد همكاری و 
مســاعدت مســئولان عالی رتبه كشوری و 
استانی در راستای توسعه و پیشرفت بیش تر 

اين نیروگاه هستیم.
دينارونــد گفت: ســه ســال متوالــی بین 
نیروگاه های كشور رتبه يک را كسب كرديم 
و آمادگی اين را داريم در سال جديد نیز اين 

عنوان را كسب كنیم.
مدير عامل نیروگاه شــهید مفتح همدان در 
خصوص آمار مربوط به نیــروگاه، گفت: در 
شــبانه روز ۶ میلیون مترمكعب به نیروگاه 
گاز رســانی می شــود؛ اگر بیش تر نیاز باشد 
مجبوريم مازوت مصرف كنیم؛ در شبانه روز 
به طور متوسط ۱۵۰۰ متر معكب بر ساعت 
پساب به نیروگاه اضافه می شود و هم چنین 

بخشــی از آب چاه برای ۵۰۰ نیــروی اين 
نیروگاه مصرف می شــود كه عمده آن برای 
مصرف خانگــی و مواردی هم چــون وضو 
و نظافت اســت؛ ۱۰۰ درصــد ظرفیت برق 
كشور خودكفاســت و حتی برای تعمیرات 
و بهره برداری نیروگاه های خارج از كشــور 
نیز اقدام كرده ايم و از مهندســان ما در اين 

زمینه ها استفاده می كنند.

مدیر عامل نیروگاه شهید مفتح :

خاموشی خانگی در همدان نخواهیم داشت

مديــركل صنعت معدن   بوشــهر – رضا حیدری
وتجارت استان بوشــهر گفت : رويكردهای وزارت صمت 
از آغاز دولت ســیزدهم متفاوت و موضوع شفاف سازی از 

مرحله تولید تا مصرف در اولويت قرار گرفته است.
مهدی صفــوی درجمع خبرنــگاران با اعــلام اين خبر 
افزود:تمامی فعالیت های تولیدی، توزيع و عرضه بمنظور 
شفاف سازی، تحت سامانه جامع تجارت الكترونیک قرار 

گرفته اند
وی احیــا و بازســازی واحدهــای راكــد را مهمترين 
رويكردبخش صنعت عنوان كرد وافزود:باتوجه به سرمايه 
گزاری ها و تامین زير ساخت های مورد نیاز، برگشت اين 
واحدها به چرخه تولید ضــرورت دارد و ما نیز بر روی اين 
موضوع تمركز كرده تا با استفاده از ابزارها وظرفیت های 

موجود به فعال سازی آنها كمک كنیم.
. صفوی، تامین مواد اولیه و ماشــین آلات را يكی از موارد 
پراهمیت در بخش واحدهای صنعتی عنوان كرد و گفت: 
بیشــتر مواد اولیه واحدهای صنعتی مــا از طريق بورس 
عرضه می شود و فرآيند تامین ماشین آلات صنعتی نیز 

تسهیل خواهد شد.
وی اضافه كــرد: يكی ديگــر از موارد مهــم و موثر برای 

واحدهای صنعتی تامین نقدينگی است كه در ايجاد بنگاه 
ها و تدوام فعالیت ها آنها تاثیر گذار خواهد بود.

صفوی با بیــان اينكه تمركز صــادرات كشــور بر روی 
كشورهای همسايه است، افزود: با وجود بازارهای بزرگ 
كشور های همســايه، امكان صادرات استان بوشهر نیز 
فراهم شــده و ما نیز تحــت تاثیر اين سیاســت بر روی 
كشــورهای حوزه خلیج فارس بويزه كشور قطر تمركز 

كرده ايم.
وی به میزبانی كشور قطر از جام جهانی اشاره كرد و گفت: 
درحال حاظر قطر برای توسعه زيرساخت ها به محصولات 
صادراتی استان بوشهر نیازمند است و گزينه مناسبی برای 

صادرات محسوب می شود.
صفوی به مشاركت اتاقهای بازرگانی، تعاون و اصناف در 
اســتان تاكید كرد و گفت: تاكنون برای كمک به اقتصاد 
كشور ســعی كرديم از ظرفیت های محلی چون تعاونی 

ملوانی ومرزنشینان استفاده كنیم.
مديــركل ســازمان صنعت، معــدن و تجارت اســتان 
بوشهرعنوان كرد: تعاونی مرزنشــینان در استان بوشهر 
۸ سال فعالیت نداشت كه با دســتور و حمايت استاندار، 
مشكلات آنها برطرف و درحال حاظر ســود آور بوده و در 

راستای واردات كالاهای اساسی به استان كمک می كنند.
وی با بیان اينكه كالاهای ته لنجی در حال نظام مند شدن 
اســت، افزود: درخصوص كالاهای ته لنجی، هماهنگی 
لازم با گمرک های اســتان انجام گرفته تا بتواند در مسیر 

توسعه و تقويت تولید استان بوشهر به ما كمک كند.
صفوی تصريح كرد: با وارد نشــدن كالاهای مصرفی و در 

دستور كار قرار گرفتن واردات كالاهای واسطه ای می توان 
به اشتغال استان بوشهر كمک كرد.

وی درخصوص صدور جواز تاسیس در استان عنوان كرد: 
تاكنون ۵۷۸ فقره جواز تاسیس به ارزش سرمايه گزاری 
۲۸ هزار میلیارد تومان در استان صادر شده و میزان پیش 

بینی اشتغال آنها ۱۷ هزار نفر است.

بوشهر

مدیرکل صنعت معدن وتجارت استان بوشهر: 

ویكرد بخش صنعت احیا وبازسازی واحدهای راكداست مهمترین ر



 پرداخت 10 هزار فقره تسهیلات فرزندآوری 
در خردادماه توسط بانک سپه

بانک ســپه در خردادماه ســال جاری بالغ بر ۱۰ هزار فقره تسهیلات 
فرزندآوری به مبلغ بیش از ۴۰۰۰ میلیارد ریال به مشمولان این طرح 

پرداخت کرده است. 
پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه: بانک سپه در راســتای همراهی با 
سیاســتهای دولت محترم و اجرای تکالیف ابلاغــی بانک مرکزی، در 
خردادماه ســال جاری بالغ بر ۱۰ هزار فقره تســهیلات فرزندآوری به 
مبلغ بیش از ۴۰۰۰ میلیارد ریال به مشمولان این طرح پرداخت کرده 

است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، در راســتای همراهی با 
سیاســت های دولت محترم و اجرای تکالیف ابلاغــی بانک مرکزی، 
بانک سپه در خردادماه سال جاری نســبت به پرداخت بالغ بر ۱۰ هزار 
فقره تســهیلات فرزندآوری به مبلغ بیش از ۴ هزار میلیارد ریال اقدام 
کرده و مدیرعامل بانک سپه نیز به تمامی شعب بانک در سراسر کشور 
ابلاغ کرده که نســبت به تکمیل پرونده و تســریع پرداخت تسهیلات 

فرزندآوری به مشمولان این طرح اقدام کنند.

راه اندازی صفحه جدید باشگاه مشتریان بانک 
پارسیان در فضای مجازی

به منظــور ارائــه خدمــات جامع تــر، ایجاد 
ارتباطات دوســویه و فضای تعاملی بهتر برای 
کسب آگاهی از نیازها و خواسته های مشتریان 
و معرفی بهتر محصولات، صفحه جدید باشگاه 
مشــتریان بانک پارسیان در اینســتاگرام به 
https://www.instagram.com/ آدرس 

parsianbankclub راه اندازی شد.
مشتریان برای بهره مندی از مزایای جذاب این باشگاه علاوه بر عضویت 
در صفحــه اینســتاگرام، می توانند با ثبت نام در وب ســایت باشــگاه 
مشــتریان بــه آدرس https://ipbclub.parsian-bank.ir، نیز از 

خدمات ارزنده و خاص این باشگاه بهره مند شوند.
برخورداری از تخفیفات شــرکای تجــاری، شــرکت در کمپین ها و 
قرعه کشــی های دوره ای، تخفیفــات بیمه ای و نیــز جوایز تخصصی 
بانکی که در نوع خود کم نظیر و یا بی نظیر هســت مانند؛ دریافت کارت 
اعتباری و یا صندوق امانات بانکی ازجمله مزایای عضویت در باشــگاه 

مشتریان بانک پارسیان است.

تسهیل آغاز زندگی نو با وام ازدواج بانک آینده
بانک آینده در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی و بانکداری اسلامی تا 
به  امروز با تأمین اعتباری بالغ بر ۲۰ هزار میلیارد ریال، توفیق پرداخت 
وام قرض الحســنه ازدواج به بیــش از ۵۱ هزار نفر از جوانان کشــور را 

داشته است.
سال گذشــته نیز نهال زندگی مشــترک بیش از ۱۱ هزار زوج جوان با 

تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک آینده شکوفه زد.
هم چنین در سه ماهه نخســت امســال، نزدیک به ۲۰۰۰ متقاضی با 
هدف تسهیل شــرایط ازدواج زوج های جوان از این تسهیلات بهره مند 
شدند و ۲3۰۰ نفر نیز در مرحله تشــکیل پرونده هستند، که بر اساس 

ضوابط تعیین شده، وام خود را دریافت خواهند کرد. 
بانک آینده پرداخت وام فرزندآوری را نیز در دستور کار خود قرار داده و 

در شعب سراسر کشور، این خدمت را می دهد.

وف و نهی از منکر بانک ایران  شورای امر به معر
زمین برگزار شد

به منظور افزایش مســئولیت پذیری کارکنان 
در بانک ایران زمین، شــورای امر به معروف و 

نهی از منکر برگزار شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی؛ عبدالمجید 
پورسعید مدیرعامل بانک ایران زمین هدف از 
تشکیل شــورای امر به معروف و نهی از منکر را 
ایجاد احساس مســئولیت همکاران نسبت به 
ســازمان خود بیان کرد و گفت: همکاران باید اســتفاده بهینه از همه 
ابزارها و امکاناتی که در اختیار دارند، در جهت رشد و تعالی بانک کوشا 

باشند.
پورسعید افزود: اولین گام در این راه آموزش و فرهنگ سازی صحیح به 
همکاران است و اداره آموزش باید با تدوین برنامه ای جامع در حوزه امر 

به معروف و نهی از منکر، همکاران را در این جهت یاری کند.
مدیرعامل بانک ایران زمیــن روابط عمومی را مهمتریــن ابزار در این 
راه دانست و خاطر نشان کرد: اطلاع رســانی و آگاهی از نحوه عملکرد 
کارکنان توســط مدیریت روابط عمومی انجام می شود و این مدیریت 

باید با درایت و شکیبایی آموزش های لازم را به همکاران منتقل کند.
وی یادآور شــد: همکاران باید با وجود گرمای هوا در این فصل، دمای 
محیط کار خود را در حد اســتاندارد قرار دهند تا در کاهش مصرف برق 
و به تبع آن مصرف آب و گاز ســهیم باشــند. این عمل خود یک امر به 

معروف است.
در اولین جلســه شــورای امر به معروف و نهی از منکر مدیرعامل بانک 
ایران زمین به عنوان رئیس شــورا، مدیر امور توسعه سرمایه انسانی به 
عنوان قائم مقام شورا و مدیران امور شعب اســتان ها، مدیر امور روابط 
عمومی، مدیر امور حراســت، رئیــس اداره داده کاوی و هوش تجاری، 
کارشناس اداره آموزش، کارشناســان مدیریت امور حراست حاضر در 
جلسه به عنوان اعضای شورا و کارشــناس امور پرسنلی مدیریت امور 
توسعه سرمایه انسانی به عنوان دبیر شــورا انتخاب شدند و احکام آنان 

توسط مدیرعامل بانک به نامبردگان داده شد.

امکان نصب پایانه های خودپرداز غیر نقدی  
موسسه اعتباری ملل در مجتمع های اداری 

تجاری و خدماتی
 موسســه اعتباری ملل به منظور جلب رضایت 
مشتریان، نسبت به نصب پایانه های خودپرداز 
غیر نقــدی در مجتمع هــای اداری ،تجاری و 

خدماتی اقدام می نماید
 به گــزارش روابط عمومی موسســه اعتباری 
ملل: این موسســه خدمات گوناگــون بانکی 
را علاوه بر شــعب فعال خود از طریق دستگاه 
های خودپرداز نقد وغیرنقد در تمامی ســاعات شبانه روز به دارندگان 
کلیه کارت های عضو شتاب ارائه می نماید. خدمات دستگاههای پایانه 
خودپرداز غیر نقدی عبارتند از: ارائه موجودی حساب، انتقال وجه، ارائه 
صورتحساب ،پرداخت قبوض ،خدمات بدون کارت، موجودی حساب، 
دریافت شماره شبا و مسدود نمودن کارت و دریافت رمز یکبار مصرف 
می باشد. همچنین از طریق این دستگاه ها انجام تراکنش های داخلی 
تا سقف ۵۰۰ میلیون ریال و شتابی تا ســقف ۱۰۰ میلیون ریال میسر 
می باشد  مســئولان مجتمع های اداری، تجاری و خدماتی می توانند 
ضمن مراجعه به شعب  نسبت به درخواست نصب پایانه های خودپرداز 

غیر نقدی اقدام نمایند.

بیمه تجارت نو خسارات زلزله هرمزگان را به 
خانواده معظم شهدا و ایثارگران پرداخت کرد

به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ خســارت دیدگان زلزله ۴.۱ 
ریشتری بندر چارک در شهرستان بندرلنگه از توابع استان هرمزگان، 
از خانواده معزز شــهدا و ایثارگران بوده اند که شــرکت بیمه تجارت نو 
در کمتر از ۵ روز پس از بررســی و تشــکیل پرونده، خسارت ۱6 واحد 

مسکونی را به ذینفعان پرداخت کرد.
شرکت بیمه تجارت  نو می کوشــد با در نظر گرفتن حقوق مشتریان و 
ارزیابی به موقع خســارات در اسرع وقت، نســبت به پرداخت آن اقدام 

کرده و آرامش و آسایش هموطنان گرامی را فراهم آورد.
گفتنی است: شــرکت بیمه تجارت نو در قراردادی، بنیاد شهید انقلاب 

اسلامی را تحت پوشش خدمات بیمه ای خود قرار داده است.

 بهار سرسبز بیمه تعاون همراه با رشد
 ۳۴ درصدی درآمد صدور حق بیمه

درآمد حق بیمه صادر شــده شــرکت بیمه تعاون در بهار سال ۱۴۰۱ 
نسبت به دوره مشابه سال ۱۴۰۰ با رشد 3۴ درصدی همراه شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون به نقــل از بانکداری الکترونیک، 
شــرکت بیمه تعاونی تعاون در بهار ســال ۱۴۰۱ حدود ۲۸9 میلیارد 
تومان درآمد حق بیمه صادره شناســایی نمود؛ از مجموع این مبلغ ۷۰ 
میلیارد تومان در فروردین، ۸9 میلیارد تومان در اردیبهشــت و ۱3۰ 

میلیارد تومان آن در ماه آخر فصل بهار محقق گردیده است.
مجموع خســارت پرداختی در بازه زمانی مورد گــزارش ۱3۰ میلیارد 

تومان بود که ۵۴ میلیارد تومان آن در خرداد ماه شناسایی شد.
لازم به ذکر اســت درآمد حق بیمه صادر شــده این شرکت بیمه ای در 
بهار سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره مشابه سال ۱۴۰۰ با رشد 3۴ درصدی 

همراه شد.

استقبال از همایش فرهنگی ورزشی دهه ولایت 
صنعت بیمه

همایش ورزشــی فرهنگی صنعــت بیمه بــا محوریــت راهپیمایی 
خانوادگی به همت شــورای ورزش صنعت بیمه و با مشــارکت نیروی 
دریایی راهبردی ارتــش روز جمعه با حضور 3۰۰ شــرکت کننده در 

کوهک برگزار شد.
به گزارش کمیته رســانه شورای توســعه ورزش در این مراسم پس از 
تجلیل از شــهدای گمنام نیروی دریایی برنامــه راهپیمایی در قالب 

ورزش همگانی اجرا شد.
در این مراســم ناخدا منصوری فرماندهی پشــتیبانی مرکزی نیروی 
دریایی در ســخنانی به تقویت برنامه های مشــترک ورزشی اشاره و 
خاطر نشان کرد که امکان برگزاری آن در مجموعه های مختلف نیروی 

دریایی وجود دارد.
وی همچنین بر تعاملات هر چه بیشــتر با صنعت بیمــه که موجبات 

ایجاد آرامش خاطر در جامعه میشود تاکید کرد.
موضوع برگزاری تورنمنت های دو جانبه ورزشی نیز در دو بخش بانوان 
و آقایان از دیگر نکات یاد شــده در این مراسم بود که از سوی سرپرست 

کمیته ورزش بانوان بیمه مرکزی مطرح شد.
در این همایش همچنین از ســه نفر از ســربازان نمونه نیرو دریایی با 

اعطای بیمه نامه عمر از سوی بیمه حکمت صبا تقدیر شد.
این برنامه مشــترک در ســالروز ازدواج حضرت فاطمــه الزهرا )س( 
و حضرت امیرالمومنین علی )ع(  برگزار شــد و با اجــرای برنامه های 
فرهنگی و اهدای جوایز به شــرکت کنندگان ، برنامه مولودی خوانی و 

اجرای موسیقی زنده همراه بود.
در پایان مراســم ،با اهدای لوح تقدیر از مقامات نیرو و روســای تربیت 
بدنی شــرکت های بیمه و اعضای شــورای ورزش صنعت بیمه تجلیل 

شد.

 پرداخت سود سهامداران حقیقی بانک ملت
 از طریق سامانه سجام

با تصویب مجمــع عمومی عادی ســالیانه بانک ملت، ســود ســهام 
ســهامداران حقیقی این بانک در تاریخ پنجم تیر ماه ســال جاری به 

حساب سجامی آنان واریز شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملت، با توجه بــه تصمیمات متخذه در 
مجمع عمومی عادی ســالیانه بانک ملت مورخ 3۱ /۰3 /۱۴۰۱،مبنی 
بر تقسیم ســود نقدی ســهام به میزان ۱۰۰ریال به ازای هر سهم و با 
عنایت به برنامه زمان بندی پرداخت سود سهامداران، سود سهام بیش 
از  ۲9۱.۰۰۰نفر از سهامداران حقیقی سجامی این بانک )نماد وبملت( 
بالغ بر 96درصد کل ســهامداران حقیقی در تاریخ ۵ تیرماه ۱۴۰۱ به 

حساب معرفی شده ایشان در سامانه سجام واریز گردید.

بازبینی برنامه تحول راهبردی کزغال
با حضور مدیران برنامه ریزی و ســرمایه گذاری تاصیکو، برنامه تحول 
راهبردی شــرکت زغال ســنگ پروده طبس برای دسترسی به برنامه 

های افق ۱۴۰۷، بازبینی گردید.
به گزارش روابط عمومی شــرکت زغال ســنگ پــروده طبس، برنامه 
های راهبردی شــرکت با هدف تحول در دســتیابی به اهداف محوری 
تا افق ۱۴۰۷، با حضور مدیران برنامه ریزی و سرمایه گذاری هلدینگ 
صدرتأمیــن، در کمیته برنامه راهبردی کزغال مــورد بازبینی و به روز 

آوری قرار گرفت.
در این برنامه بازنگری و طی جلسات فشرده سه روزه، اهداف راهبردی 
شــرکت نهایی و برنامه اقدامات برای تحقق این اهداف تا افق ۱۴۰۷، 
تبییــن گردید. این اهداف که بــا محور کلی تحول برای دســتیابی به 
افزایش ظرفیت تولید زغال سنگ در نظر گرفته شده اند، کلیت برنامه 
های شاخص اقدام راهبردی با بررســی ابعاد و جنبه های مختلف کار، 

مشخص گردید.
چشــم انداز شــرکت زغال ســنگ پروده طبس، افزایش قابل توجه 
ظرفیت تولید زغال ســنگ تا افق ۱۴۰۷ از طریق دســتیابی به ذخایر 
جدید و ارتقاء فناوری اســتخراج زغال سنگ، با هدف خلق ارزش برای 
ذینفعان است که برای حصول این دستاوردها، اهداف کلان راهبردی 
در حوزه های مالی، مشتریان، فرایندهای داخلی و یادگیری و رشد، در 

جلسات مشترک مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی
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مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:

متقاضیان نهضت مسکن آورده نیاورند حذف می شوند

خریدار  مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران 
گفت: آن دســته از متقاضیان طرح نهضت ملی 
مسکن که واجد شرایط هستند و برای آنها پیامک 
واریز وجه ارسال شــده اگر نسبت به تامین آورده 
اولیه اقــدام نکنند نفراتــی از اولویت های بعدی 

جایگزین آنها خواهند شد.
خلیل محبت خواه اظهار کرد: ســهمیه اســتان 
تهران در طرح نهضت ملی مسکن، سالیانه ۱۵۵ 
هزار واحد اســت که هیچ مشکلی در بخش زمین 
نداریم. زمین برای دو ســال آینده تامین شــده 
و تا چهار ســال آینده هم تامین خواهد شــد.وی 
افزود: تا حدود ۴۵ روز قبل در حال بررسی مسائل 
مربوط به زمین در کارگروه و کمیســیون بودیم 
که این مرحله به اتمام رســیده است. هم اکنون 
مشغول تهیه طرح ها و مشــاور هستیم. در بعضی 
مناطق پیمانکاران وارد فعالیت شده اند. در برخی 
نقاط هم زمین در اختیــار پیمانکاران قرار گرفته 

که به زودی کارهای اجرایی شروع می شود.

به همه افراد واجد شرایط پیامک
 ارسال کرده ایم

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران درباره آن 

دســته از متقاضیان نهضت ملی مسکن در استان 
تهران که تکلیفشان مشــخص نشده است گفت: 
به تمام کسانی که واجد شــرایط شناخته شده اند 
پیامک داده ایم تا نســبت به واریز وجه اولیه اقدام 
کنند. اگر آورده را به موقع واریــز نکنند نفراتی از 
اولویت هــای بعــدی جایگزین آنها می شــوند.

محبت خواه تصریح کرد: اگر کســی واجد شرایط 
اســت و برای او پیامک ارسال نشــده موضوع را از 
طریق سایت پیگیری کند. چنان چه نتیجه نگرفت 

به اداره راه و شهرسازی شهرستان مربوطه برود.

بیش از 40 هزار واحد به مرحله اجرا 
رسیده است

وی درخصــوص آخریــن وضعیــت پروژه های 
نهضت ملی مســکن در اســتان تهــران گفت: 
پروژه ها خوب پیش می رود. بیش از ۴۰ هزار واحد 
به مرحله اجرا رســیده که به زودی چندین پروژه 

دیگر به این رقم افزوده می شود.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران گفت: 
در اســتان تهران به هر تعداد که متقاضی داشته 
باشــیم واحدهای نهضت ملی مســکن احداث 
می کنیم. تا کنون 9۰۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند 

که پالایش آنها تقریبا در حال اتمام اســت. ثبت 
نام جدید هم به زودی انجام می گیرد.

بنا بر این گزارش، دولت سیزدهم بر اساس قانون 
جهش تولید و تامین مســکن مصوب ۱۷ مرداد 
سال ۱۴۰۰ ساخت چهار میلیون واحد مسکونی 
طی چهار ســال را در برنامه خود گنجانده است. 
حدود ۵.۴ میلیون نفر برای این طرح نام نویســی 
کرده اند که 3.6 میلیون نفر تایید شــده اند. طبق 
اعلام وزیر راه و شهرسازی از روز ۱۵ تیرماه ۱۴۰۱ 
ثبت نام مجدد آغاز می شود. نام نویسی در سامانه 
sa-طرح های جامع حمایتی مســکن به نشانی 

man.mrud.ir انجام خواهد شد.
تاکنــون ۵۰۷ هزار نفــر در بانک مســکن برای 
واحدهای نهضت ملی مســکن افتتاح حســاب 
کرده و ۲9۰ هزار نفر برای انعقاد قرارداد و دریافت 
تسهیلات به بانک مســکن معرفی شده اند. با 9۱ 
هزار نفر نیز عقد قرارداد شده و در واقع قسطهای 
اول تســهیلات را دریافت کرده اند. طبق آخرین 
برآوردها قیمت هر متر مربــع واحدهای نهضت 
ملی مســکن ۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان خواهد 
بود و زمان ساخت پروژه ۱۸ تا ۲۴ ماه تعیین شده 

است.

خریدار   مدیرعامل بانک شــهر گفت: گسترش 
همکاری ها با فعالان حوزه فناوری های نوین را با 
هدف کمک و حمایت های مالی و بانکی از شرکت 

های دانش بنیان، در دستور کار داریم.
به گــزارش روابط عمومــی بانک شــهر، دکتر 
ســید محمد مهدی احمدی در مراســم امضاء 
تفاهمنامه میان بانک شــهر و صندوق توســعه 
فناوری های نوین، گفت: در ســالی که مزین به 
نام »تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین« است، 
افزایش تعامــلات و همکاری های مشــترک با 
فعالان حوزه فناوری و به خصوص شــرکت های 
فعــال در این حــوزه را افتخاری بــرای خود می 

دانیم.
دکتر احمدی با تشریح ویژگی ها و ظرفیت های 
منحصربه فرد بانک شهر در شبکه بانکی کشور، 
افــزود: این بانــک از چابکی و انعطــاف پذیری 
بالایی برخوردار بوده و ســرعت دسترســی به 
خدمات برای شهروندان و مشــتریان بسیار در 

آن بالاست.
وی با اشاره به ارتباط نزدیک شهرداری ها با بانک 
شهر و بهره مندی آنان از خدمات و ظرفیت های 
این بانک، عنوان کرد: می توانیــم زمینه ارتباط 
نزدیک شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها با 
شهرداری ها را با هدف تسهیل خدمات رسانی به 

شهروندان برقرار کنیم.
مدیرعامل بانک شــهر با بیان اینکه شهرداری ها 
هم اکنون بــه عنوان نقطه تمــاس ارائه خدمات 
روزانه به شــهروندان در کشــور مطرح هستند، 
افزود: اســتفاده از فناوری های نوین در مدیریت 
شــهرها قطعا می تواند بــه بهره منــدی کامل 
شــهروندان از خدمات شــهری منجر شود و ما 
در بانک شهر آمادگی داریم پیوســتگی را میان 
صندوق توسعه فناوری های نوین و شهرداری ها 

ایجاد کنیم.
دکتر احمــدی در ادامه با تاکید بــر اینکه قانون 
جهش تولید این فرصت را برای بانک ها به وجود 
آورده کــه در کنار صنــدوق های فنــاوری قرار 
گیرند، گفت: بانک شــهر طی ســال های اخیر با 
نوآوری در خلق محصولات متنوع؛ توانســته در 

حوزه فناوری اطلاعات پیشرو باشد.
وی خاطرنشــان کرد: هــم اکنــون نیز با 
برگزاری نشست های مشــترک و افزایش 
همکاری ها با شرکت های دانش بنیان می 
توانیم دریچه ای جدید بــرای ارائه خدمات 
مالــی و بانکی بــه مشــتریان بانــک ها و 

شهروندان باز کنیم.
مدیرعامل بانک شــهر با اشــاره به ظرفیت های 
قابل توجه این بانک در حوزه ارزی و ارائه خدمات 

برتر به مشــتریان در این حوزه، افزود: می توانیم 
در چارچوب قوانیــن و مقــررات نیازهای ارزی 
شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها را مرتفع 
کرده و از دغدغه آنــان در این خصوص به صورت 

جدی بکاهیم.
دکتر احمدی با تاکید بر اینکــه تفاهمنامه میان 
بانک شهر و صندوق توســعه فناوری های نوین 
می بایست از حالت تشــریفاتی خارج و با تشکیل 
کارگروهی مشترک تبدیل به یک برنامه عملیاتی 
شود، گفت: ارائه تسهیلات ، صدور ضمانتنامه و ... 
برای شــرکت های دانش بنیان از سوی هر بانکی 
امکان پذیر اســت اما ما به دنبــال ارائه خدمات 
متفاوت و برتر بر اســاس نیاز شــرکت ها با هدف 

بازآفرینی قدرت آنها هستیم.
در این مراسم همچنین ســید روح اله میرامینی 
مدیرعامل صندوق توســعه فنــاوری های نوین 
با ارائه گزارشــی از عملکرد صندوق در ارائه انواع 
خدمات مالی به شرکت های دانش بنیان و فناور 

پرداخت.
میرامینی تاکید کرد: به عنــوان صندوق برتر در 
میان ۷۰ صندوق پژوهش و فناوری در کشور که 
مورد اعتماد بسیاری از سازمان ها و شبکه بانکی 
هســتیم؛ آماده گســترش همکاری ها و افزایش 

تعاملات با بانک شهر می باشیم.

توسعه تعاون

محمد شــیخ حسینی سرپرست 
بانک توسعه تعاون از چهار واحد 
تولیدی استان آذربایجان غربی 
که مجموعاً از ۴9۸ میلیارد ریال 
تســهیلات بانک منتفع شده اند 

بازدید کرد.
محمد شیخ حسینی در بازدید از 
شــرکت تعاونی پلی اتیلن بوکان 
فــرق اقتصــاد ســرمایه داری و 
اقتصاد مبتنی بر تعاون، تجمیع 
ســرمایه های کوچک، انســان 
محور بودن تعــاون، همکاری و 
کنترل دموکراتیک و مشــارکت 
فکری و اقتصــادی اعضاء، توجه 
بــه جامعه، اشــتغال مســتقیم 
ســهامداران عضــو بر اســاس 
اســتعداد، تخصص، علاقه و نیاز 

مشترک در تعاونی است.
سرپرســت بانک توسعه تعاون 
تجربه تعاونی های خانوادگی را 
طبق تجربه های گذشته و الگو 

برداری از تعاونی های 
اصیل، موفق دانســت 
اقتصادی  مشارکت  و 
و فکــری، همدلــی، 
انســجام، همــکاری 
و هماهنگــی را رمــز 
موفقیــت این جنس 

تعاونی هــا عنوان کــرد و افزود 
بانک توســعه تعــاون بعنوان 
بازوی اقتصادی دولت در بخش 
تعــاون دغدغه حل مشــکلات 
تعاونی ها را دارد و اصولاً جنس 
این بانــک از جنس تعاون گران 

است.
شیخ حســینی ایجاد، توسعه و 
حمایت تعاونی ها برای به حرکت 
درآوردن چرخ اقتصاد مقاومتی 
و ایجاد اشــتغال مهم عنوان کرد 
و افــزود، بانــک توســعه تعاون 
ظرفیت های خــود را در خدمت 
تولید و اشتغال بکار گرفته است 

و در ایــن بازدیدها نیز 
به عینه مشــاهده شد 
کــه مدیریت اســتان 
آذربایجــان غربی نیز 
مانند ســایر استان ها 
اشــتیاق زیادی برای 
کمک به تولید داخلی 

و ایجاد اشتغال دارد.
شرکت تعاونی پلی اتیلن بوکان 
یکــی از شــرکت های تعاونی 
فعــال در زمینــه تولیــد انواع 
لوله های پلی اتیلنی اســت که 
از تسهیلات ۴۸ میلیارد ریالی 
بانک توســعه تعاون برخوردار 

شده است.
در ادامــه بازدیــد از طرح های 
مــورد حمایــت بانک توســعه 
تعــاون در شهرســتان بــوکان 
آذربایجان غربی از ســردخانه 3 
هزار تنی ســیامند عزیز پور که 
با تســهیلات 6۰ میلیارد ریالی 

از محل صنــدوق توســعه ملی 
احداث گردیده است بازدید کرد 
و مقرر شد از محل بند الف تبصره 
۱۸ جهــت توســعه ظرفیت این 

سردخانه پرداخت گردد.
شیخ حســینی از شــرکت اروم 
تریلــر تولیدکننده انــواع تریلر 
بازدیــد کــرد، این شــرکت به 
میــزان ۲۰۰ میلیــارد ریــال از 
بانک توسعه تعاون حد اعتباری 
دریافت نموده است و ۸۸۰ فقره 
تسهیلات نیز از طریق تفاهم نامه 
به خریداران محصولات شرکت 

پرداخت شده است.
وی بازدیدی نیز از بام گســتران 
تولیدکننده انواع عایق رطوبتی 
ایزوگام به عمل آورد، این شرکت 
نیز از دریافت ۱9۰ میلیارد ریال 
تسهیلات بانک توسعه تعاون در 
مقاصد تولیدی و ایجاد اشــتغال 

بهره مند گردیده است.

۴۹۸ میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون برای چهار واحد تولیدی آذربایجان غربی
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حمایت های همه جانبه بانک شهر از شرکت های دانش بنیان گسترش می یابد


